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IMPORTANT
Aquest setmanari no accepta com a seues les opinions 
expressades pels col·laboradors, que tenen l’exclusiva 
responsabilitat del text publicat amb la seua firma, ni es 
fa responsable de l’autenticitat de la publicitat. Vinaròs 
agraeix totes les col·laboracions, però adverteix 
que els originals a les diferents seccions no podran 
sobrepassar les 25 línies de lletra Times New 
Roman (cp.12), excepte en el cas de partits 
polítics amb representació municipal que 
tenen assignat un espai fixe. En l’original, hi 
haurà de constar la firma i figurar el nom, cognoms, 
domicili, telèfon, fotocòpia del DNI de l’autor, o bé, 
en el cas d’entitats, del representant responsable. 
No s’admetran pseudònims. La direcció no es 
compromet a publicar les col·laboracions que 
arriben després del dimarts a les 13 hores.
Per correu electrònic:  
diariet@vinaros.org, usb, cd, i, en última 
instància, en paper. 
Els escr i ts que requerisquen resposta sols 
s ’admetrà un torn de rèpl ica.

Seguiu al 
Vinaròs.News 

www.vinarosnews.net

ACTUALITAT

L'Ajuntament de Vinaròs ha aprovat per unanimitat 
una modificació de crèdit per un import de 45.000 
euros en vigor per a implantar diferents aplicacions 
informàtiques. La regidora d'Hisenda, María Cano, 
va explicar que el finançament és possible gràcies 
a la baixa de la partida per aquest import de 
l'aplicació de gestió patrimonial, que finalment no 

es durà a terme. Això permetrà finançar aplicacions 
com la del padró municipal (21.000 euros), la 
de gestió de centraleta (12.000 euros) i millores 
en el portal de transparència (12.000 euros). 
L'edil d'Innovació Digital, Hugo Romero, per part 
seva, va destacar la importància d'aquestes noves 
aplicacions.

L'Ajuntament de Vinaròs ha sol·licitat una pròrroga 
de la delegació de competències per a executar les 
obres pendents corresponents al carril lúdic esportiu 
a l'ermita. Segons va explicar l'alcalde, Guillem Alsina, 
aquesta pròrroga serà fins al 15 de desembre de 
2020 i ha hagut de ser sol·licitada pel fet que una 
de les empreses que s'havien adjudicat les obres 
-concretament la del lot 2- per import de 776.000 
euros, va voler modificar el projecte després de la 
seva adjudicació amb un sobrecost important que el 
consistori no va acceptar. De fet, l’Ajuntament  va iniciar 
al febrer la tramitació per a resoldre aquest contracte 
perquè l'empresa va presentar un pressupost amb 
una baixa del 25% i una vegada signat el contracte va 
voler modificar-lo pujant el preu en prop de 200.000 
euros, fet davant el qual l'equip de govern es va negar. 
“El Consell Jurídic Consultiu ha estat d'acord en tot el 
procediment que va realitzar l'Ajuntament en aquest 
segon lot, i aquest mes de setembre estarem ja en 
disposició de tornar a treure a licitació aquestes obres 
del segon tram”, va explicar l'alcalde. També està prevista 
l'obertura d'un expedient per a determinar possibles 
danys i perjudicis causats per aquesta empresa.  

Les obres del carril lúdic es van adjudicar en dos lots per 
a accelerar la seva execució. El primer lot ha suposat una 
inversió de 950.000€ i ja ha estat realitzat. Els treballs 
han consistit a derrocar l'antic pont ferroviari conegut 
com a Pont Roig, per a construir-ne un nou més ample, 
de 9,5 metres d'amplària, més de 30 de llarg i una 
mica més elevat per tal d’evitar l'acumulació d'aigua 
en cas de riuada, a més d'adequar la carretera, que a 
partir d'ara passa a ser només d’un sentit en direcció a 
l'ermita, amb la creació d'un carril bici per als vianants i 
rotondes d'accés al mateix pont.

Vinaròs demana una pròrroga fins a desembre de 2020 
per a concloure les obres del carril lúdic
Este mes tornarà a licitar-se el segon lot de les actuacions

El consistori destina 45.000€ en tres noves 
aplicacions informàtiques
X.Flores

X.Flores

X.Flores

Reajust de les 
anualitats del 
col·legi Jaume I 
i del IES Vilaplana

L’Ajuntament de Vinaròs ha aprovat per 
unanimitat solicitar a la Conselleria el 
reajustament de les anualitats de les 
actuacions a realitzar al col·legi Jaume I. 
Per al 2019 estan previstes actuacions per 
89.000 euros, per al 2020 3,4 milions, i per 
al 2021 un total de 2,1 milions. 
També s’ha aprovat el reajustament de les 
anualitats de les actuacions previstes a 
l’IES José Vilaplana. Així, per al 2019 hi ha 
previst invertir 76.000 euros, al 2020 2,5 
milions, al 2021 s’invertiran 9,1 milions i al 
2022 760.000 euros.
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VINARÒS
Ctra. Nac. 340a km.1.049 - VINARÒS

OFERTAS VÁLIDAS HASTA
EL 10 DE SEPTIEMBRE DE 2019

Nuestro Horario:
 

De Lunes a Sábado
De 9 de la mañana a 11 de la noche.

Domingos y festivos
De 9 de la mañana a 10 de la noche

hasta el 15 de septiembre.

AL REPOSTAR 
GASOLINA EN 
CARREFOUR, 
PRESENTANDO 
LA TARJETA DEL 
CLUB CARREFOUR 
ACUMULAS UN 8% EN 
TU CHEQUE AHORRO

ACTUALITAT

L'Ajuntament de Vinaròs ha aprovat en el ple 
ordinari d'agost una sol·licitud d'adhesió al Fons 
d'Impuls Econòmic 2020 per a poder fer front a 
dos pagaments de sentències, una referent al 
PAI SUD 14 i una altra a un contracte al que va 
interposar recurs l’empresa Fobesa. 
Una d'elles, per import de 439.000 euros, és 
la corresponent a la devolució de les quotes 
d'urbanització a un propietari del PAI SUR 14, 

conegut com a PAI del Vinalab o Verdera. En aquest 
PAI el consistori vinarossenc ja va haver d'abonar 
a l'inici de l'any 1,2 milions a un altre propietari 
després de donar-li la raó una sentència del jutjat 
contenciós administratiu número 2 de Castelló.  
L'oposició va ser molt crítica amb l'equip 
de govern en aquest punt, ja que el van 
acusar tant el PP com el PVI a través dels seus 
portaveus, Juan Amat i Maria Dolores Miralles, 
respectivament, per no haver recorregut la 
primera sentència que el consistori va rebre 
sobre aquest PAI i no haver informat fins que 
els populars ho denunciaren públicament.  
Els dos partits van assenyalar que hi ha 
més propietaris que han recorregut perquè 
se'ls retornen les quotes d'urbanització, per 
la qual cosa consideren que hi haurà més 
sentències desfavorables. Amat va assegurar 
que els pagaments que haurà de realitzar 
el Consistori per la paralització d'aquest PAI 
als propietaris podria arribar a aconseguir 
la xifra de 2,4 milions més, en haver-hi litigis 

pendents de resolució per aquesta quantitat.  
L'alternativa tècnica del PAI SUR 14 es va presentar 
l’any 2003 i al 2007 es va aprovar el projecte de 
reparcel·lació i urbanització. 
L'inici de les obres va ser l’any 2008 
i fins a 2009 es van aprovar quotes 
d'urbanització per a realitzar més actuacions. 
Pel que fa a la segona sentència, a la qual 
l'Ajuntament ha de fer front i que també ha 
inclòs en aquest Fons d'Impuls Econòmic, és per 
un import de més de 67.000 euros i correspon 
a un altre recurs que va interposar l'empresa 
Fobesa quan l'Ajuntament va adjudicar en 2013 
el contracte de manteniment de jardins a una 
altra empresa. El jutjat va considerar que aquesta 
adjudicació no va estar motivada i s'haurà 
d'abonar a Fobesa el 6% del total del contracte, 
que ascendia a més d'1 milió d'euros. En aquest 
punt, l'oposició va lamentar que l'equip de 
govern no hagués fet front a aquesta sentència 
amb els fons del Pla de Contingència per a evitar 
el pagament d'interessos.

L'Ajuntament de Vinaròs ha aprovat una 
modificació pressupostària en la modalitat 
de crèdit extraordinari per a destinar 45.000 
euros amb vistes a la posada en marxa del 
laboratori social Vinaròs-Benicarló, que te 
caràcter provincial i l'objectiu del qual, segons 
va explicar la regidora de Política Social, 
Berta Domènech, és la recerca i producció de 
coneixement per a la planificació i avaluació 
de polítiques públiques i recursos en serveis 
socials, la innovació social i la millora contínua 
del Sistema Públic Valencià de Serveis socials. 
Una de les peculiaritats del laboratori social amb 

seu a Vinaròs respecte de la resta és la seva prioritat 
per a la intervenció en infància i adolescència, 
reforçant el treball realitzat a la comarca per la 
coordinadora del menor i per una altra, la promoció 
de l'envelliment actiu amb una perspectiva de 
gènere transversal a totes les línies, sense oblidar el 
disseny i propostes innovadores en el camp de les 
tecnologies de la informació i la comunicació (TIC).  
Per part de l'oposició, el PVI a través de la seua 
portaveu Maria Dolores Miralles va considerar que 
hi ha hagut poca informació respecte a aquest 
projecte. “Ningú ens ho ha explicat ni sabem 
encara quin serà el seu cost total”, va indicar, 

lamentant també que el pressupost municipal 
no hagués tingut en compte aquesta partida “si 
ja sabien que anaven a dur a terme el projecte”. 
D'altra banda, Juan Amat, com a portaveu del PP 
de Vinaròs, va indicar que “invertir en projectes 
que no sabem per a què serviran no ens sembla bé 
i, si a més veiem que el finançament ha de sortir 
d'altres partides de l’àmbit social, demostra que el 
pressupost que van destinar per a l'àrea social era 
electoralista”. Amat va concloure que en la seva 
opinió “falten polítiques socials que solucionen 
problemes i si això és un recurs provincial, no 
hauria de sufragar-lo l'Ajuntament”.

Aprovat un crèdit per a pagar dos sentències per valor de mig milió d'euros

L'Ajuntament destinarà 45.000 euros per a la posada en marxa del laboratori social 
X.Flores

X.Flores
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ACTUALITAT

L'Ajuntament de Vinaròs invertirà 25.000 euros 
en la instal·lació de climatització, alarma i altres 
millores en les dependències per a homologar 
l'edifici municipal del Pou de Mangrano i poder 
destinar-lo a albergar un centre ocupacional 
o a realitzar cursos i tallers formatius.  
Per part de l'oposició, tant PP com PVI van criticar 
que l'equip de govern escometa aquesta inversió 
amb diners del fons de contingència, partida que 
sol ser utilitzada per a despeses imprevistes. En 
aquest sentit, la portaveu del PVI Maria Dolores 
Miralles, va considerar que l'equip de govern no va 
tenir previsió a habilitar una partida per a això en 
el pressupost municipal quan ja sabia que havia de 
fer-ho. Per part seva, el portaveu del PP, Juan Amat, 
va dir que aquesta “és una inversió fallida perquè 
s'han invertit més de 200.000 euros i encara no 
s'han realitzat allí cap mena de cursos formatius 
ni tallers en molts anys”, al mateix temps que ha 
recordat que en la passada legislatura l'equip de 
govern es va comprometre a impulsar-hi un centre 

ocupacional que encara no s’ha posat en marxa.  
L'alcalde, Guillem Alsina, va contestar-li a Amat 
dient que continuaran treballant per a fer 
realitat aquest projecte. “La nostra aposta és 
clara, continuarem treballant perquè l'edifici 
del Pou de Mangrano puga acollir un centre 
ocupacional o cursos formatius”, va assenyalar.  
Les instal·lacions del centre especial d'ocupació en 
el Pou de Mangrano van ser construïdes a meitat 
de l’any 2011 amb una inversió de 173.000 euros 
procedents del segon Pla E. Va ser pensat perquè 
servís com a centre ocupacional de jardineria 
i horticultura i es va gestar per a emprar a 
una desena de persones amb discapacitat 
en un entorn del voltant de 6.500 metres 
quadrats. Una iniciativa que, al principi, havia 
d'ampliar-se amb més llocs de treball gràcies 
al conveni signat entre l'ajuntament i Escal 
UGS pel qual se cedia l'explotació de 6.000 
tarongers de l'entorn de la planta terrestre 
del projecte Castor a aquest centre especial 

d'ocupació. Però la paràlisi de Castor també va 
frenar aquest conveni i el problema de la gestió 
del centre segueix sense ser resolta des de llavors, 
a pesar que tots els equips de govern han realitzat 
gestions sobre aquest tema estudiant la viabilitat 
del projecte, però sense fer-lo realitat.

El ple ordinari de l'Ajuntament de Vinaròs 
corresponent al mes d'agost va aprovar per 
unanimitat que el regidor Carlos Ramírez, que 
per desavinences amb el PVI -partit amb el qual 
anava de número 3- va passar al grup mixt, passe 
des d'ara a ser regidor no adscrit. L'informe jurídic 
emés pel secretari de la corporació després de 
la presentació d'un recurs per part del Partit de 
Vinaròs Independent (PVI) ha estat aprovat per 
unanimitat de tots els grups (també va votar 

favorablement Ramírez) ja que s'atenia als articles 
73.3 de la Llei 7/1985 de 2 d'abril reguladora de 
les bases de règim local, que indica que aquells 
edils que no s'integren en el grup polític pel qual 
van ser escollits tindran consideració de membres 
no adscrits i l'article 134 de la Llei 8/2010de 23 de 
juny de règim local de la Comunitat Valenciana, 
que també destaca que passaran a tenir la condició 
de regidors no adscrits aquells que no s'hagen 
integrat en el Grup Municipal constituït per la 

formació electoral, que va presentar la candidatura 
per la qual van concórrer a les eleccions. 
Ramírez, a pesar que va votar a favor de la proposta, 
va indicar: “espero que el PVI haja alliberat amb 
aquest recurs la seva set de venjança”, mentre 
que per part del grup independent, Maria Dolores 
Miralles va dir que no es tractava en cap cas de 
venjança i va argumentar que va presentar el recurs 
en considerar que s'havien vulnerat els drets del 
seu partit i perquè és el que diu la legalitat vigent.

El polígon industrial de Planes Altes de Vinaròs 
rebrà una inversió de 201.000 euros (120.000 
euros de subvenció de l'IVACE i 81.000 
euros que aporta l'Ajuntament, que són els 
aprovats en l’últim ple ordinari), per a millorar 
les seves dotacions en diversos aspectes.  
La principal inversió, com va explicar el 
regidor d'Urbanisme, Juan Chaler, serà la 

instal·lació de la fibra òptica, també de 
càmeres de vigilància i millores de la retolació 
viària i de l'eficiència de l'enllumenat. 
També s'actuarà en la depuradora EDAR, la 
pàgina web del polígon i la integració de 
la zona que confina amb el Molí Noguera, 
l'edifici civil més antic del terme municipal, 
entorn on està previst realitzar un carril bici.  

El projecte està ara en fase de redacció, però les 
millores han d'estar executades abans de concloure 
l'any. El PP es va abstenir al no estar d'acord que 
els 81.000 euros que aporta l'Ajuntament surten 
del Fons de Contingència i en considerar que 
es prioritza “de forma errònia” les despeses 
de l'Ajuntament per part de l'equip de 
govern.

Inversió de 201.000 euros en la millora del polígon industrial Planes Altes

Unanimitat per a què Carlos Ramírez passe a ser regidor no adscrit 

L'edifici municipal del Pou de Mangrano rebrà 25.000 euros 
en millores  per a homologar-lo
L'objectiu és que puga albergar cursos formatius o un centre especial d'ocupació en un futur

X.Flores

X.Flores

X.Flores
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ACTUALITAT

Des de les Regidories d’Ocupació i 
Desenvolupament Local de l'Ajuntament de 
Vinaròs, a través de l’Agència de Desenvolupament 
Local, hem organitzat el programa VINARÒS 
OBJECTIU EMPRENDRE, dins del Pla d'impuls a 
l'emprenedoria.
Donat que les àrees d'Ocupació i Desenvolupament 
Local de l'Ajuntament tenen com a objectiu 
principal la promoció econòmica i l'augment de 
la competitivitat del teixit empresarial, el foment 
de l'ocupació i l'emprenedoria, per aquestes 
Regidories, es pretén realitzar un programa 
d'accions formatives que fomenten la iniciativa 
emprenedora i impulsen la creació d'empreses i, al 
mateix temps, la creació de nous llocs de treball.
VINARÒS OBJECTIU EMPRENDRE, conformat per 
7 etapes, consisteix en la realització d'accions 
formatives, per a aquelles persones amb una idea 
de negoci, que vulguen adquirir els coneixements 
necessaris per a crear la seua pròpia empresa 
configurant etapa a etapa el seu pla de negoci, o 
bé per a aquelles persones que ja disposen del seu 
propi pla o empresa i necessiten ampliar els seus 

coneixements en una determinada àrea. 
La regidora d'Ocupació, Maria Cano, ha explicat 
que "es pot realitzar el programa complet o 
formar-se en les àrees que l'emprenedor o 
l'empresa considere més adients". En aquest sentit, 
ha remarcat que es tracta d'una nova eina que es 
posa a disposició dels veïns per ajudar a fer créixer 
el teixit empresarial de Vinaròs.
Les etapes de les quals consta el programa 
VINARÒS OBJECTIU EMPRENDRE són les següents:
Etapa 1: Gestió empresarial, models de negoci 
i propostes de valor Dies 30 de setembre, 1 i 2 
d'octubre de 9.30 a 13.30 hores
Etapa 2: Pràctic de gestió laboral, alta en RETA i alta 
treballadors/res Dies 14, 15 i 17 d'octubre de 9.30 
a 13.30 hores
Etapa 3: Pràctic d'obligacions fiscals i tributàries 
del negoci Dies 21, 22 i 24 d'octubre de 9.30 a 13.30 
hores
Etapa 4: Màrqueting Dies 4, 5 i 6 de novembre de 
9.30 a 13.30 hores
Etapa 5: Gestió econòmica financera i Pla de Negoci 
Dies 11, 12 i 13 de novembre de 9.30 a 13.30 hores

Etapa 6: Habilitats comercials per a la venda Dies 
18, 19 i 20 de novembre de 9.30 a 13.30 hores
Etapa 7: Presentacions eficaces Dies 25, 26 i 27 de 
novembre de 10 a 13 hores
La duració global de VINARÒS OBJECTIU 
EMPRENDRE es de 81 hores, sent cada etapa de 
12 hores excepte la 7, la duració de la qual és de 
9 hores. El programa, amb les etapes distribuïdes 
setmanalment des de setembre fins a novembre, 
es realitzarà al Vinalab, en horari de matí.
Per a inscriure’s, hi ha que accedir a l’enllaç: bit.ly/
OBJECTIUEMPRENDRE

Més informació: ADL Agència de Desenvolupament 
Local.  

El que és conegut per ser un dels concursos més importants a 
l'Estat espanyol ha donat a conèixer avui el cartell de la XVII edició. 
El Concurs Nacional de Cuina Aplicada al Llagostí de Vinaròs se 
celebrarà el proper 23 de setembre al Mercat de Vinaròs. Pel que fa al 
període d'inscripcions, els professionals poden inscriure’s fins al 12 de 
setembre en la web http://www.llagostidevinaros.com . El guanyador 
del concurs obtindrà el Llagostí d’Or i una dotació econòmica de 
1.000€, el segon classificat obtindrà el Llagostí d’Argent i 500€, i el 
tercer classificat obtindrà el Llagostí de Bronze i 300€. Val a dir que a 
banda dels premis que poden emportar-se els guanyadors, el primer 
classificat podrà ser seleccionat per la Selecció Espanyola de Cuina 
per a representar al país en esdeveniments i concursos gastronòmics 
de caràcter internacional. 
Per una altra banda, el regidor de l'àrea, Marc Albella Esteller ha 
avançat alguns dels integrants del jurat d'aquesta edició com són 
Javier Andrade, un jove xef premiat en multitud d'esdeveniments 
gastronòmics en representació del la Selecció Espanyola de Cuina; 
Cova Morales, coneguda a les xarxes socials com Comoju, és una 
bloggera gastronòmica premiada per la seua tasca en la difusió de la 
gastronomia valenciana; Paco Alonso, periodista de RTVE i influencer 
gastronòmic i Rebeca Pérez, cuinera i propietària del Restaurant Le 
Bleu de Guardamar, presidenta de l'Associació de Restauradors de 
Guardamar. L’organització del concurs comunicarà la identitat de la 
presidència del jurat del concurs en els propers dies.

L'Ajuntament incentiva la formació per emprenedors 
amb la iniciativa Objectiu Emprendre 
La nova proposta compta amb set etapes adreçades als emprenedors que vulguen posar en marxa 
les seues idees de negoci, i a les empreses que vulguen millorar la seva competitivitat

El Concurs Nacional de Cuina Aplicada al Llagostí de Vinaròs 
presenta el cartell de l’edició 2019

La Regidoria de Promoció de la Ciutat i Interès Turístic informa 
a tots els professionals interessats que el termini d’inscripcions 
finalitza el 12 de setembre

Redacció

Redacció
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ACTUALITAT

Turisme Comunitat Valenciana ha instal·lat avui 
mateix un nou parc infantil a la platja de Fora del 
Forat per ampliar així els serveis que s'ofereixen 
per als banyistes. En aquest cas, es tracta d'una 
proposta adreçada per als més petits, amb diferents 
jocs i elements modulars, perquè puguen jugar a 
la vora de la mar.
El regidor d'Interès Turístic i Promoció de 
la Ciutat, Marc Albella, ha explicat que "la 
instal·lació del nou parc s'ha fet ara al setembre 
per no interrompre l'activitat estiuenca de 
la platja". En aquest sentit, comentava que 
es tracta d'un servei més que s'afegeix a 
Salvament, fàcil accessibilitat i atenció a les 
persones amb discapacitat, per fer de Fora del 
Forat un platja òptima per a totes les edats i 
tots els banyistes.

Cal destacar que Turisme 
Comunitat Valenciana és 
l'encarregada d'assumir 
totes les despeses del nou 
parc infantil, amb una 
inversió de 15.000€. Albella 
ha assenyalat que aquesta 
ha sigut una de les moltes 
peticions que s'ha traslladat 
a Turisme i assenyalava que 
s'espera, que al llarg dels 
propers anys, continuen 
arribant noves inversions i 
millores per a les platges de Vinaròs.
Per acabar, el regidor explicava que el 
manteniment de la costa és possible gràcies a 
la tasca conjunta amb el departament d'Obres i 

Serveis, encapçalat per Carmen Morellà, que ja ha 
posat en marxa el calendari d'actuacions des de 
gener fins a desembre, per garantir que litoral de 
la ciutat estiga en òptimes condicions durant tot 
l'any.

La regidoria d'Interès Turístic i Promoció de la 
Ciutat està organitzant per a dissabte 14 de 
setembre la Primera Trobada d’ Instagramers 
per a donar a conèixer els encants de la 
capital del Baix Maestrat sota el hastag 
#alritmedelmediterrani. El regidor de l'àrea, 
Marc Albella, va explicar que es tractarà d'un tour 
guiat pel paratge natural de Sòl de Riu i el centre 
històric de la localitat, on s'oferirà un tradicional 
vermut per als participants acompanyat de 
llagostins de Vinaròs. Després es partirà cap 
a l'ermita de la Misericòrdia on s'oferirà un 
menjar i posteriorment es realitzarà una visita 
guiada pel paratge natural de la Serra del Puig.  
Albella va destacar que la iniciativa “respon a 
la necessitat de l'Ajuntament d'adaptar-se a 

les noves tecnologies com a mecanisme de 
promoció i difusió de la ciutat en el vessant 
turístic, i esperem que aquesta sigui la primera 
trobada de moltes en els pròxims anys”. 
El consistori ha convidat ja a una desena 
d'importants instagramers de Catalunya 
i la Comunitat Valenciana, i també 
participarà el grup Instagramers Castelló.  
El preu per als interessats de forma personal 
a participar és de 15 euros, la qual cosa inclou 
l'aperitiu en el Mercat Municipal, el menjar en 
el Santuari de l'ermita de la Misericòrdia, els 
serveis de guia turístic i els trasllats als diferents 
espais que es visitaran durant la jornada. La 
inscripció pot realitzar-se a través de la pàgina 
web turisme.vinaros.es

Turisme Comunitat Valenciana instal·la un parc 
infantil a la platja de Fora del Forat
El nou espai consta amb un total de 50 metres quadrats i  suposarà un nou 
al·l icient per als infants

Vinaròs convoca una trobada d’ instagramers per a promocionar la ciutat

+ info. reserves: 964 86 55 15
info@molicervera.org

Carretera CV-135, km 9
12578 Cervera del Maestre

www.molicervera.org

-Tarifa general: 2,5€ -Tarifa reduïda: 1,5€ (jubilats,  
  estudiants, aturats i grups ˂25)
-Gratuït: menors de 9 anys i persones amb discapacitat

Completament adaptat per a persones amb mobilitat reduïda
Compra i degustació de diferents varietats d’oli d’oliva verge extra 

Visites guiades a Cervera del Maestre

Antiga almàssera del S.XV, 
reconvertida en museu, on es 
conserva una premsa de palanca 
de l’any 1606; a l’interior del molí 
es mostren les diferents fases de 
l’obtenció tradicional de l’oli d’oliva

Amb l’arribada del bon temps aprofita per visitar este antic 
i singular edifici, únic a tota la Comunitat Valenciana

Horari: De dimarts a dissabte: 
10:00 a 14:00 hores i 17:00 a 20:00 h
Diumenges i festius: 10:00 a 14:00 h

X.Flores
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El Ayuntamiento de Vinaròs va a acondicionar en 
los próximos meses el espacio de la estructura de 
diseño del Limbo, ubicada en la avenida Fora Forat. 
“Queremos que sea en principio un espacio diáfano 
y que después el Ayuntamiento pueda plantearse 
con más tranquilidad el uso definitivo de este 
espacio, ya sea como espacio polivalente, cultural, 
gastronómico o cualquier otro uso”, señaló el edil 
de Interés Turístico y Promoción de la Ciudad, Marc 
Albella, que añadió que “no podemos permitir que 
una instalación como esta, que está a primera línea 
de mar y al lado de un bosque mediterráneo de 
pinos esté en el estado actual”. 
Aunque la estructura es de propiedad municipal, 
Albella recordó que hay que aclarar que su espacio 
no es propiedad municipal, sino dominio de 
Costas, “lo cual derivará en situaciones burocráticas 
y legales complejas”, pero desde el departamento 
de Interés Turístico “ya se están mirando las 
posibilidades que tiene el espacio para ofrecer 
cualquier tipo de actividad y decidirlo y hacerlo 
realidad durante esta legislatura”. 
De momento, el consistorio a través de la concejalía 
de Obras y Servicios, realizará una actuación para 
adecentarlo, “vaciando su interior y dejando solo 
la estructura de hierro y reparando lo que sea 
necesario además de dotarla de la instalación 
eléctrica necesaria”.   
El ‘Limbo’ fue diseñado para una mercantil por 
el arquitecto Vicent Guallart en la época en que 
se reformó el paseo marítimo y el entorno y la 
concepción hacían presagiar que se convertiría 
en un local de referencia. Sin embargo, pocos 
años después, el local tuvo que ser cerrado y su 
estructura se ha ido deteriorando a lo largo de los 
años por falta de mantenimiento.   
La historia del Limbo se inició en el año 2007, 
cuando el Ayuntamiento de Vinaròs convocó un 
concurso para la contratación de la concesión de 
uso privativo de dominio público mediante un 
módulo de servicios con destino a actividad de 

restauración en esta zona 
de Fora Forat, frente a 
la playa. A ello optaron 
tres empresas y, en abril 
de 2007, se le adjudicó 
por puntuación a una de 
ellas, por un cánon de 
1.500 euros mensuales, 
una concesión que 
fue definitivamente 
aprobada en el pleno 
del mes de mayo de 
ese mismo año. El 30 de 
octubre de 2007 se suscribió el documento de 
formalización entre el Ayuntamiento y la empresa 
adjudicataria.
A Guallart Architects, autor de la remodelación 
del paseo marítimo, se le encargó su diseño, 
y  realizó  un sistema arbóreo hexagonal con una 
estructura desmontable de acero galvanizado, con 
grandes superficies acristaladas.  Sin embargo, 
a partir del año 2009, la mercantil acumuló la 
deuda del cánon de concesión, y con fecha 24 de 
octubre de 2013, el pleno del Ayuntamiento de 
Vinaròs acordó incoar expediente para declarar 
la extinción de la concesión de uso privativo de 
dominio público por este “reiterado impago”.
El Servicio Provincial de Gestión, Inspección 
y Recaudación de la Diputación de Castellón 
decidió entonces la enajenación mediante 
subasta de los  bienes inmuebles  y   tasó la 
estructura del Limbo en un precio de 179.804,62 
euros. Pero tanto la primera subasta, por un 
precio de 89.900 €, como la segunda, por un 
precio de 56.658 € quedaron desiertas, y, al no 
habérsela adjudicado el Ayuntamiento en pago 
de deudas, y habiendo entrado en concurso de 
acreedores la mercantil, la propiedad del módulo 
retornó a la empresa. 
Más tarde se presentó un plan de liquidación, y 
el consistorio recibió un aviso del administrador 

concursal tras haber presentado una empresa 
una oferta de 3000€ por la instalación y haber 
aun la posibilidad de presentarse a una subasta. 
El Ayuntamiento realizó una oferta pero no ganó 
finalmente la subasta. Sin embargo, la empresa 
que se lo adjudicó, no hizo efectiva la fianza y es 
por ello que el Limbo pasaba a ser de propiedad 
municipal.
Fue en 2015 cuando el Ayuntamiento de Vinaròs 
aprobó por unanimidad, en el pleno ordinario de 
octubre, adquirirlo por un importe de 4.235€, en 
principio con la intención de que su uso fuera 
destinado a Biblioplaya o oficina de turismo. 
Desde entonces se han realizado algunas 
adecuaciones del espacio, e incluso los ciudadanos 
aportaron ideas para su posible uso durante la 
campaña de participación pública en 2016. Una de 
las ideas que más éxito tuvo fue la relacionada con 
su uso  hostelero,  como  bar  o  restaurante de 
diferentes estilos, aprovechando  su ubicación en 
primera línea de mar.  Esta,  que era precisamente 
la función del Limbo hasta que fue cerrado. 
Otras ideas que aportaron los ciudadanos para 
aprovechar esta estructura fue como espacio 
cultural multidisciplinar, un lugar donde 
programar teatro, conciertos, un espacio para los 
más pequeños con Ludoteca y con lugar de lectura 
para los mayores o un pequeño museo temático. 

La estructura del Limbo se reparará y adecuará para replantear 
después sus posibles usos 
Marc Albella: “No podemos permitir que una instalación como esta, 
en primera línea de mar, esté en el estado actual” 
X.Flores
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E.Fonollosa
No le faltará trabajo durante esta legislatura al 
nuevo responsable del área de Urbanismo del 
Ayuntamiento de Vinaròs. El socialista José Chaler 
López se estrena como concejal asumiendo un 
área cargada de proyectos relevantes, que suman 
prácticamente 30 millones de euros de inversión 
en los próximos años. La financiación en buena 
parte procedente de fuentes externas al consistorio 
permite acometer tal cantidad de proyectos para 
cuya gestión piensa pedir refuerzos en recursos 
humanos.
El coste de las obras del plan Edificant van a 
cargo de la Generalitat y desde el Ayuntamiento 
se controlan los trámites, proyecto, construcción 
“y que el presupuesto no se desborde sobre lo 
previsto”. Mientras, la mitad del EDUSI es costeado 
por Europa, con incorporaciones anuales a los 
presupuestos municipales. “El Ayuntamiento 
financieramente no podría salir adelante con la 
totalidad de los proyectos previstos porque entre 
Edificant y EDUSI son unos 30 millones de euros, a 
invertir en 4 o 5 años”. El Edificant, eso sí, requiere de 
un gran esfuerzo humano desde el Ayuntamiento, 
“es un sobreesfuerzo por lo que voy a pedir al 
concejal de Recursos Humanos más personal para 
atenderlo adecuadamente, en el EDUSI sucede lo 
mismo, pero en este caso hay involucrados más 
departamentos, como Medio Ambiente, Política 
Social, Informática…”. 
Las líneas de trabajo en la Concejalía de Urbanismo 

para estos cuatro años se sitúan 
sobre estos grandes ejes o planes: 
Edificant, EDUSI, protección del 
casco histórico y regeneración 
y movilidad urbana sostenible, 
“todo esto ya estaba en marcha 
desde la anterior legislatura y 
todo necesita el empuje definitivo”. Todos son 
ejes “urgentes”, “no hay ninguno que no requiera 
atención inmediata” dice. Así, en el plan Edificant, 
después que se presentara ya el proyecto de 
ejecución del colegio Jaume I, indica Chaler que en 
estos momentos se está revisando para que “todo 
esté de acuerdo con la normativa y el presupuesto 
no se haya dejado ningún detalle”. Asimismo, 
valora Chaler dentro del Edificant, la ampliación 
del IES José Vilaplana, “la comisión de expertos 
está revisando los proyectos presentados en la 
licitación, avanzando paso a paso”. 
En cuanto al EDUSI, también todo es “urgente”, “a 
parte de los diferentes porcentajes de proyectos 
que deben estar en marcha o hechos a 31 de 
diciembre, hay una fecha límite en la que debe 
estar todo finalizado”. Por otro lado, el estudio 
que se hace para el plan de protección del casco 
histórico está acabado en un 60-70%, “falta 
entrar en las definiciones concretas urbanísticas 
y cuando se nos hagan las propuestas definitivas, 
haremos una planificación y estableceremos fases 
de aplicación”. Respecto al plan de movilidad 
urbana sostenible, está prácticamente acabado y 

se cubrirá económicamente con ayudas “se nos va 
a presentar un avance con propuestas sobre, por 
ejemplo, qué direcciones deben tener las calles, 
ejes de circulación tanto peatonales como de 
vehículos, etc., de cara a mejorar tanto la movilidad 
con vehículos como los peatones”.
Crisis de la construcción 
También como pilar básico de trabajo está el 
desarrollo urbanístico en general de Vinaròs, “la 
construcción sigue sufriendo la larga crisis que 
hemos pasado, está costando mucho salir de 
ella, aunque en las capitales comienzan a verse 
de nuevo grúas en marcha. En Vinaròs, queda 
vivienda para vender, pero en su mayor parte es 
de bancos, con unas características determinadas, 
está ya haciendo falta vivienda nueva”, explica. “Hay 
cuestiones puntuales que debemos desencallar 
como esos PAI´s paralizados para cuando el sector 
de la construcción vuelva a arrancar, que haya 
espacio donde edificar”, añade. Así cita el SUR 17 o 
“PAI de la guardería”: “en esa zona hay edificaciones 
a las que una urbanización parcial debe darle 
soluciones”. También se refiere a la necesidad de 
solventar la zona de la torre Ballester, el PAI de 
Machaco y la calle Tirant lo Blanch.

José Chaler: “Los proyectos en marcha 
suponen una inversión de casi 30 
millones de euros” 
El nuevo edil de Urbanismo de Vinaròs va a pedir más recursos humanos 
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E.Fonollosa
El portavoz del PP en el Ayuntamiento de Vinaròs, 
Juan Amat, considera irresponsable la pretensión 
del alcalde Guillem Alsina de poder integrar 
próximamente a la edila de Compromís Paula Cerdá 
en el equipo de gobierno para que haya una mayoría 
absoluta.
Amat señaló que “es una forma de entender la 
política un tanto irresponsable, las integraciones 
en un gobierno se deberían dar en función de que 
se compartan o no objetivos y no entiendo qué le 
lleva al alcalde a aventurar que de aquí a 6 meses o 
un año se van a compartir objetivos con Compromís 
que ahora no se comparten, ¿qué va a pasar?, ¿qué 
elementos impiden que hoy no puedan estar ya en 
el gobierno?, ¿hay algún pacto bajo la mesa que se 
está ocultando?”.
Un gobierno en minoría hace que “sea fácil que haya 
cierta inestabilidad, de ahí las alusiones del alcalde a 
integrar a Compromís… Hoy tienen más capacidad 
de decisión los concejales de la oposición que los del 
gobierno, porque sumamos más” añadía.
Respecto al paso del tercer edil del PVI Carlos 
Ramírez al Grupo Mixto, apuntaba Amat que “soy 
muy crítico ante cualquier concejal que abandone 
el partido por el que se ha presentado, puede 
cambiar de opinión, decepcionarse, pero lo honesto 
y coherente es presentar la dimisión e irse a su casa, 
hay dimisiones que honran a quien las practica. No 
concibo como algo normal dejar un grupo para 
irse al Mixto, no vamos a establecer ningún tipo de 
acuerdo o negociación con cualquier concejal que 
haya practicado el transfuguismo”, sentencia.
Pleno tranquilo
El primer pleno, tras la constitución de la corporación, 
fue muy distinto a lo vivido con frecuencia en la 
anterior corporación, con “rifi-rafes” subidos de 
tono entre gobierno y oposición.   Que esta “calma” 
inicial pueda ser la tónica de los 4 años es algo 
impredecible, según Amat porque “nadie que ejerza 
la política de forma responsable puede adelantar este 
futurible, el tipo de oposición que hará el PP va estar 
condicionada por los hechos que se den, si será una 

oposición dura o no, no tenemos elementos 
de juicio suficientes para decirlo, será más 
dura en función de la gravedad de los errores 
que vaya a comentar el gobierno”. Se felicitaba 
Amat por la “tranquilidad” del primer pleno, 
pero matizando que “no hay que olvidar que 
es un gobierno en minoría, y las primeras 
medidas estaban supeditadas a contar con el 
respaldo de algún integrante de la oposición”. 
Así, respecto a la escala retributiva aprobada en ese 
pleno, Amat justificaba su voto favorable porque 
“el nuevo gobierno ha puesto únicamente a tres 
personas a sueldo, es una decisión del gobierno 
sí, pero condicionada en gran medida al necesitar 
el apoyo de alguien de la oposición”. Respecto a si 
ese apoyo popular a las retribuciones puede venir 
dado también porque se han incrementado para los 
ediles de la oposición, comentaba: “que haya menos 
concejales a sueldo, supone un ahorro objetivo en 
cuanto a cuotas a la Seguridad Social y nadie del 
gobierno municipal está pensando en hacer un 
favor a ningún integrante del PP, seguramente la 
escala retributiva ha sido condicionada por algún 
otro concejal de la oposición, pero no del PP”.
“En campaña electoral yo dije que no pertenecería a 
ningún gobierno con más de 4 concejales a sueldo 
y el actual ha puesto 3, nos parece una escala 
retributiva adecuada y solo hay que compararla con 
los municipios del entorno, donde los emolumentos 
de gobierno y oposición son mucho más cuantiosos” 
añadía. 
Respecto a los grandes proyectos para este 
cuatrienio como Edificant y EDUSI dice que “son 
más bien proyectos históricos, algunos de ellos 
es decepcionante seguir hablando en términos 
de proyectos, son los mismos de hace ocho años”. 
Reivindicaba que el gobierno vinarocense no solo 
se limite a pedir proyectos “sino que añada también 
plazos oportunos, por ejemplo, tanto Vinaròs y 
Benicarló entablaron conversaciones para obtener 
la reversión de la antigua N-340. Benicarló ya la tiene 
y se ha actuado en ella y se han anunciado mejoras, 
mientras que en Vinaròs seguimos a la espera de 

no se sabe qué. En Vinaròs hace falta un gobierno 
eficaz y las primeras muestras del actual no van en 
esa línea” añadía Amat, remarcando que desde su 
partido se considera prioritaria la construcción del 
segundo centro de salud.
Para el PP, bajar de 8 a 6 ediles “no es resultado que 
hubiéramos deseado, pero es óptimo atendiendo al 
contexto de las elecciones, al PP en Vinaròs lo votaron 
2.400 personas en las Europeas, sin embargo en las 
Municipales se lograron 665 votos más; nuestra 
candidatura, por tanto, ha sumado a las propias 
siglas del partido, al contrario justamente de lo que 
le pasa al PSPV en Vinaròs, que obtuvo 550 votos 
menos en la urna municipal que en la europea”.
Preguntado finalmente si no le puede suponer una 
merma de ánimos volver a estar cuatro años en la 
oposición, comentaba que “es la primera vez que me 
he presentado como candidato a unas elecciones, 
ser el líder de la oposición es una responsabilidad, 
a mí me sobra pasión, la labor de oposición es digna 
y en gran medida va a depender de nosotros que 
se perciba si la gestión del gobierno es ineficaz, si 
es que llega a serlo. De la mayoría de lo sucedido 
en la pasada legislatura, los vinarocenses no se 
hubieran enterado si no hubiera estado el PP, no 
era el único partido de la oposición, pero las cosas 
uno se las trabaja en función del tiempo que les 
dedica” añadía. “Las multas de la Seguridad Social, 
los errores en la tramitación del carril lúdico y del 
proyecto de la piscina… se evidenciaron gracias a 
una labor responsable del PP, los gobiernos tratan de 
magnificar sus logros y ocultar sus errores y es labor 
de la oposición, denunciar los errores en la gestión y 
en el PP hemos dado muestras de ser responsables 
en el ejercicio de nuestras funciones” concluía. 

Amat ve irresponsable que el PSPV intente 
integrar a Compromís en el gobierno
Augura una legislatura con “cierta inestabilidad” al no haber mayoría absoluta
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El portaveu de Ciutadans (Cs)  a l'Ajuntament de 
Vinaròs, Manuel Herrera, ha demanat "solucions 
davant del conflicte amb la Policia Local, del qual 
s'ha fet eco fins i tot el  Síndic  de  Greuges  arran 
d'una denúncia sindical. Aquest bloqueig ha portat 
al fet que haja de ser el Defensor del poble valencià 
qui obligue al Consistori a complir la llei pel que 
fa a l'horari laboral de la plantilla", ha assenyalat 
l'edil, qui ha lamentat que "hagen de vindre des 
d'altres organismes a posar-nos la cara roja". 

En aquest sentit, Herrera ha informat que "la Policia 
Local està en una situació límit i a punt d'explotar. 
Des de  Cs  ens hem reunit amb els tres sindicats 
implicats: CCOO, SPPLB i SIPOL, els quals ens han 
traslladat el seu descontentament amb la gestió 
municipal", ha destacat l'edil. Així, el portaveu 
ha explicat que "entre les seues queixes està la 
falta d'efectius en el cos que comporta al fet que, 
per exemple, les patrulles de motos no puguen 

eixir des de fa mesos". "Cada vegada són més els 
policies que demanen mobilitat per a canviar 
d'aires, fet que fa minvar més encara la plantilla 
que a l'estiu, a més, ha de multiplicar esforços a 
causa del turisme", ha postil·lat el regidor.

Per això, Herrera insisteix a l'Executiu que "respecte 
i atenga les reivindicacions d'aquest col·lectiu que 
vetla per la seguretat de tots els veïns".

Les regidores del Partit de Vinaròs Independent (PVI), 
Maria Dolores Miralles i Marcela Barbé respectivament, 
van comparèixer dimecres a la nova seu del partit, situada 
ara a la plaça Primer de Maig nº 5, per a explicar perquè el 
partit va interposar un recurs per tal que el regidor Carlos 
Ramírez passés del Grup Mixt a regidor no adscrit. 
La decisió va ser aprovada per unanimitat en el ple 
ordinari corresponent al mes d’agost. Cal recordar que 
Ramírez va ser el número 3 del PVI però per desavinences 
amb el partit va passar a formar part del denominat Grup 
Mixt, gràcies a l'aprovació d'aquest punt en el ple de 16 
de juliol, en el qual es donava compte de la composició 
de les comissions informatives i les dedicacions i 
retribucions dels regidors i els grups municipals. El PVI ja 
va mostrar el seu desacord en la sessió en aquest punt i 
posteriorment va presentar un recurs de reposició contra 
aquest acord del ple. 
Miralles considera que l'informe jurídic emès pel secretari 
de la corporació ha estat molt concloent i ha donat la 
raó al recurs interposat pels independents. En aquest 
sentit, la portaveu del PVI va recordar que el secretari 
es va referir en el seu informe als articles 73.3 de la Llei 

7/1985 de 2 d'abril reguladora de les bases de règim local, 
que indica que aquells edils que no s'integren en el grup 
polític pel qual van ser escollits tindran consideració de 
membres no adscrits i l'article 134 de la Llei 8/2010 de 
23 de juny de règim local de la Comunitat Valenciana, 
que també destaca que passaran a tenir la condició de 
regidors no adscrits aquells que no s'hagen integrat en 
el Grup Municipal constituït per la formació electoral que 
va presentar la candidatura per la qual van concórrer a 
les eleccions.
 
“Teníem clar que calia complir la normativa, perquè 
encara que el reglament municipal contempla que 
puga haver Grup Mixt, hi ha dos lleis superiors que 
deixen clar que les persones que abandonen el partit 
pel que van ser escollits han de passar a ser regidors 
no adscrits, i d'aquesta manera, Ramírez no podrà 
assistir a la junta de portaveus al no formar part 
de cap grup municipal i els seus drets econòmics i 
polítics no seran superiors als que li hagen correspost 
en cas de romandre en el PVI d’haver-se presentat 
per qualsevol altra formació”, va assenyalar Miralles. 

Cs de Vinaròs demana solucions davant del conflicte amb la Policia Local
El portaveu del partit, Manuel Herrera, assegura que "els agents es troben en una situació límit"

El PVI diu que s’ha complit la legalitat pel pas de Carlos Ramírez 
del Grup Mixt a regidor no adscrit
Els independents inauguren nova seu, situada a la plaça Primer de Maig nº5 

Info y reservas para cenas  638 820 851 @lataperiadelaermita@lataperiaermitavinaros

sábado, 14 de 21h00 a 23h00

fIESTA BLANCO Y NEGRO
... Y de 23h30 a cierre

DÚO LISTON
Con Tony & Elis

Noches de
flamenco

¡ermita 
septiembre!

Grupo Flamenco 
CUERDA PA’RATO

VIERNES, 13 - 21h30

X.Flores

Redacció



7 setembre de 2019

11

SOCIETAT

100% 
drets

de l’obra
per a 

l’AUTORSom una Editorial + Impremta, amb més de 20 anys d’experiència, 

t’assessorarem en l’Edició, Impressió i Venda dels teus llibres i revistes.

recepcio@editorialantinea.com
webmaster@editorialantinea.com

Tel.964 45 00 85
Dr. Fleming, 6 · VinaròsEDITORIAL ANTINEA

• T’ASSESSOREM  

EN TOT EL PROCÉS 

DE PUBLICACIÓ

• GESTIÓ DE L’ISBN 

I DIPÒSIT LEGAL
AUTOEDITA el 

teu

ERB !LI
- Autors novells
- Projectes didàctics, Tesis i Oposicions
- Manuals de suport als alumnes
- Publicacions personalitzades

LI

Juan Chaler
Nuestro amigo Germán falleció en Madrid el 
pasado mes de agosto, a la edad de 86 años, 
motivo por el cual queremos unirnos a las muestras 
de condolencia hacia su familia mandándoles 
un sentido abrazo.  Siempre nos ha tenido a su 
lado en el recuerdo de la amistad. Germán quiso 
estar siempre cerca de Vinaròs y perteneció a 
una generación que vivió un panorama político 
singular. Siendo uno de los pioneros en el 
cine español, alcanzó ser uno de los grandes 
referentes de los directores de cine, abriendo el 
camino a otros muchos directores.

El mejor homenaje que podemos ofrecer en su 
memoria los componentes del cuadro escénico 
que tantos frutos dio culturalmente a los jóvenes 
de aquella época fue una publicación editada de 
30 años de "Aquel viejo teatro" en la que Germán 
nos dedicó a modo de presentación. Un baño de 
nostalgia. El espíritu que anima a Juan Chaler 
a resucitar el teatro en Vinaròs, en los lejanos 
cincuenta y sesenta, es muy reconfortante y 
muy digno. Parece increíble que en la lejanía, 
casi cuarenta años atrás, existiese en Vinarós 

un equipo tan completo de esforzados 
comediantes. Por eso, lo que podría parecer una 
enfermiza melancolía, se transforma, al escuchar 
a Juan Chaler, en un relato que tiene mucha 
densidad.

Es una lástima que, en el devenir de los años, 
no se haya proseguido con tan meritoria labor. 
Pienso que las nuevas generaciones deberían 
recoger la antorcha y proceder a una total 
recuperación de aquel viejo teatro.
Vinaròs bien merece un teatro estable. Contra la 
droga y el sida, que, trágicamente, nos atenaza, 
qué estímulo más gratificante que el arte de las 
tablas. Esto enaltece a quien lo practica y a quien 
lo protege. Casi me atrevo a decir que es una 
responsabilidad social. Un desafío político.

El teatro es una percepción en sí mismo. El cine 
es una percepción a veinticuatro imágenes 
por segundo. El primero tiene una inmediatez 
física, tangible. El cine, sin embargo, es volitivo. 
Como decía Loducca, el cine es fungible, casi 
evanescente, pero hombres de cine y teatro 
tienen mucho en común. El punto de partida es el 

mismo, la idea, el desarrollo de un pensamiento 
que se desplaza en el espacio y en el tiempo.

De ahí que creadores como Bergman, Kazan 
o Visconti hayan alternado teatro y cine con 
asiduidad. Porque la idea convertida en trama 
adquiere presencia real en el escenario y se 
desvanece fugazmente -fungililidad- en el cine. Es 
el milagro de la imaginación. El humo y el ensueño.

Estoy seguro de que las nuevas generaciones 
de Vinarós abrirán un nuevo camino para el 
teatro. Un arte tan mediterráneo y tan nuestro. 
Desde aquí, a todo ese grupo de comediantes 
pioneros, en las brumas de los cincuenta y 
sesenta, retratados, casi, como en un cuadro 
de Fellini, deshilados, rotos por una música 
de circo, que bien podría ser de Nino Rota, los 
veo como figuras fantasmales, rasgadas, pero 
vibrantes de entusiasmo y, desde aquí, repito, 
recordando algunas fotografías amarillentas que 
me ha mostrado Chaler, les envío el testimonio 
de mi admiración y mi respeto. Para todos ellos, 
algunos desgraciadamente ya nos faltan, un 
fuerte aplauso. Mutis. Cae el telón.

Función de ‘El verdugo de Sevilla’, 20 enero de 1956Juan Chaler y Fernando Romillo

En memoria del insigne vinarocense Germán Lorente
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Fira d'Artesania i Disseny Aires de la Mediterrània, amb activitats i animació 
infantil, al Passeig Marítim. E.F.

Aeròbic i cubbà a la platja del Fortí

Athletic
El viernes 31 de agosto nos fuimos a San Mamés para presenciar en persona 
el partido entre el Athletic y el Real Sociedad. Además, ganamos 2-0, nos lo 
pasamos genial y tuvimos la suerte de vivir un bonito partido. Aparte del 
partido, también disfrutamos de la gastronomía autóctona.
Prua, Joseret, Ramiro, Ángel J., una vasca, Ángel S., un vasco y el presi Francis.

La família Polo es torna a reunir en el ja tradicional dinar d'estiu
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E.F.
El jove vinarossenc Joan Safont Pitarch acaba 
d’”estrenar” el seu primer curmetratge, que porta 
per títol “Modo avión”.
 El qui és un dels primers cavallers de les Festes de 
Sant Joan i Sant Pere, a més de ser un integrant 
destacat de Les Camaraes, ha fet aquesta primera 
incursió en el mon cinematogràfic escrivint, 
dirigint i editant un curt que protagonitza Cruz 
Caruso, que fa el paper de Valentina i que conta 
el seu procés personal per a superar una ruptura 
amorosa. El curt ha estat fruit d’un projecte partint 
de “la falta de contingut amb el qual puguen 
sentir-se identificades dones lesbianes i no només 
elles, sinó també qualsevol persona que connecte 
amb la història, ja que l’amor, o el desamor, no 
és una experiència lesbiana”, ha dit Safont. Ha 
afegit que “el curtmetratge reflecteix una situació 
tan quotidiana que Valentina, la protagonista, 
bé podria ser Joan, o Merche, o qualsevol altre. 
El desamor no és homosexual o heterosexual. El 
desamor és desamor”.
  Aquest jove vinarossenc, conegut també per 
dissenyar disfresses de Carnaval i participar amb 
freqüència en els concursos de cartell anunciador 
del Carnaval i Setmana Santa, destaca que “Modo 

Avión” tracta de normalitzar el que hauria de ser 
normal. “De vegades -afegia- en ple 2019 cal 
recordar que la L de les sigles LGBTI existeix, ja que 
solen estar en segon pla. Absents. Estereotipades. 
Oblidades. També, en ple 2019 hi ha preguntes 
que, de tant en tant i encara que penses que no, 
saps que tornaràs a escoltar-les: “Per a quan el dia 
de l’Orgull hetero?”, “Si ja us podeu casar, ¿per a 
què us manifesteu?”.

  Comentava finalment que “com si un cop 
superada la punta de l’iceberg allà pel 2004 la resta 
ja no existís. Com si el gruix de l’iceberg, la part que 
no es veu, la que està sota l’aigua, no fos la que fa 
enfonsar el vaixell. En 2018, l’Organització Mundial 
de la Salut va decidir que les persones transsexuals 
no eren malaltes mentals”. El curt està penjat al 
Youtube, per trobar-lo cal escriure “MODO AVIÓN 
(Cortometraje)”.

   A la pèrgola del passeig Blasco Ibáñez s'ha fet aquest divendres a la tarda el tradicional taller de fanalets amb melons de moro, organitzat per l'Associació Ball 
de Dimonis. En acabar, hi ha hagut una cercavila, acompanyada per la Colla de Dolçaina i Tabal de Vinaròs. E.F.

Joan Safont, de Vinaròs, estrena el seu primer curtmetratge

Taller de fanalets amb melons de moro
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El cranc blau  Callinectes sapidus  ha trigat, però ja 
ens ha arribat, era esperable i irremeiable. Es una 
espècie exòtica que s´ha convertit en invasora.  Ha 
despertat la curiositat de la gent, i ha contribuït a 
augmentar les preocupacions dels pescadors, per les 
maleses que causa en els aparells de pesca (xarxes) 
i en les captures dins de les xarxes, quan hi entren. 
Cal suposar que aquest malestar es perllongarà 
mentre no es prengui la decisió final de potenciar 
la seva pesca massiva, si es troba mercat abundant, 
i si el preu s´ho val.  Ja en aquests moments també 
està interessant a les administracions polítiques 
i econòmiques  locals, regionals i autonòmiques, 
vinculades a  l´activitat pesquera i....com no? 
al estament investigador en els àmbits de la 
biogeografia, ecologia, pèrdua de biodiversitat, 
eco-economia (m´ho acabo de inventar), legislació 
ambiental, etc.

Es una espècie original d’Amèrica, com tantes altres 
espècies invasores, i on es distribueix des del nord 
de Nova Scotia (Canadà) fins al nord d´Argentina.  
Es una espècie icònica del litoral atlàntic occidental 
nord-americà, força reconeguda a Chesapeake Bay, 
en els estats de Virginia i Maryland, on recolza 
una important activitat pesquera, i desenvolupa 
una reconeguda tasca controladora de les 
poblacions locals de peixos, mol·luscs (cloïsses, 
musclos, caragols) i altres crustacis, peixos morts i 
macroalgues. Tant es així que  quan el cranc ha sigut 
sobre pescat, els efectes ecològics es consideren 
negatius, donat que regula la  sobre proliferació 
de les poblacions de les espècies citades, sobre les 
que preda habitualment, i que, per tant, controla 
biològicament.  Com a predadors naturals en 
origen, apart d´ell mateix, degut al nivell de 
canibalisme que pugui desenvolupar, i de que 
les formes larvàries i juvenils formen part del 
zooplancton predat per qualsevol espècie aquàtica, 
no més sembla que es poden considerar els polps 
i algunes especies autòctones de llobarro, corball, 
anguila, taurons, rajades, peix gat, tortugues, i aus 
marines com agrons i ànecs .  Cal veure quins seran 
aquí els predadors que li plantin cara...  De fet es 
diu que a llocs com les costes de Florida (EEUU) no 
mes un de cada milió d´ous o de larves del cranc pot 
arribar a exemplar adult  (¡¡¡¡).

Contactes mantinguts amb especialistes en biologia 
i ecologia marina, de diferents centres de recerca 
en aquest litoral de la Mediterrània occidental 
(València, Alacant) on ja s´ha localitzat, confirmen 
que aquí també el polp es un notable predador del 
cranc blau, donat que en alguns “nius” o amagatalls 
habitats per polps, s´han trobat majoritàriament 
abundants restes d´aquest cranc.

Quan el vegeu es reconeix immediatament. Es 
un cranc gran. El mascle pot superar els 20 cm 
d’amplària de la closca o carcassa. La femella adulta 
es mes gran encara. Tenen les potes i pinces de 

color blau safir, i la femella presenta les puntes de 
les pinces de color roig.  Poden viure un promig de 
3 anys.  Per la part ventral es diferencien prou be 
per la forma del “davantal”, el tèlson que cobreix 
l´abdomen,  formació articulada posterior que 
presenta caràcters sexuals morfològics molt clars. 
En el mascle te forma de T, en la femella jove 
presenta forma de triangle, i en la femella adulta, 
sexualment madura i reproductiva, mostra una 
forma semicircular. Aquesta es la estructura que 
amaga i protegeix els ous i embrions mentre la 
femella els cuida, fins que arriba el moment de 
la eclosió dels ous i la alliberació de les primeres 
larves. El parell  d´extremitats del darrere tenen una 
forma com de pala, de rem, que els permet nedar 
molt vigorosament.

Es reprodueix entre els mesos de Maig i Agost. La 
femella no més contactarà amb el mascle per ser 
fecundada un sol cop en la seva vida, encara que 
pugui fer varies postes, donat que guarda esperma 
del  primer mascle en un receptacle especial, a partir 
del qual podrà fecundar posteriors postes. Quan la 
femella acompleix la ultima muda (muda puberal) 
que la converteix en adulta i reproductiva, i abans 
de que aquesta muda, encara blana (tendre), es 
faci dura i rígida, emeteix una feromona que atrau 
el  mascle. El mascle escollit es dedica a protegir la 
femella en la seva indefensió (closca tendre) fins el 
moment de la fecundació, i fins que la nova muda de 
la femella es fa totalment dura i rígida. Aleshores la 
femella es separa del mascle i torna cap el mar.

Aquests dies de finals de juliol, en que m´he 
interessat pel cranc en l’àmbit dels pescadors i 
la Confraria de Vinaròs, en demanar-los mes 
informació m´han comentat que pareixia que havien 
desaparegut temporalment, però que tornaven a 
repuntar.  Crec que en el paràgraf anterior està la 
resposta.  Les femelles s’hauran desplaçat riu Ebre 
amunt, pels canals i les llacunes d´aigua dolça del 
Delta, on les esperaven els mascles per acomplir la 
tasca fecundadora. A Peníscola se´ls ha vist en els 
ullals d´aigua dolça, a Castelló en la desembocadura 
del riu Millars, a València en la desembocadura del 
Xúquer, a l´Albufera i al estany de Cullera.

Un cop fecundada la femella migra cap el mar, 
doncs les larves al néixer necessiten trobar-se en 
aigua marina (major salinitat). La posta emesa per 
la femella, una massa esponjosa que transporta sota 
el ovisac,  pot arribar a contenir 2 milions d´ous, 
que maduren durant 2 setmanes d´incubació, i dels 
que eclosionarán les larves “zoees”. Aquestes larves 
creixeran durant 25 mudes fins que arriben al estat 
juvenil i/o adult, i tornen a migrar cap les zones 
d´aigua barreig, on acaben de créixer, de madurar 
i on les femelles noves, ja adultes, seran fecundades 
pels mascles. Per això, les pesqueres en aigua barreig 
i en aigua dolça treuen majorment mascles, donat 
que les femelles van i venen de la mar.  

En el seu paper de predador, a les nostres latituds 
de la Mediterrània occidental encara no sabem 
amb precisió quines especies poden patir mes 
la presencia de l´invasor però, segons el que s´ 
ha dit abans, el ventall d´espècies sobre les que 
pot predar es molt ample, i pels pocs estudis que 
encara s´han fet, i per la pròpia experiència dels 
nostres pescadors i aqüicultors, cal pensar que les 
poblacions  natives de mol·luscs (cloïsses, musclos, 
tellines) i de llagostins, seran la seva diana. De fet ja 
s´ha vist al litoral del Delta de l´Ebre que la població 
del cranc verd autòcton (Carcinus aestuarii) està 
sent desplaçat i anorreat per l´invasor, tot i que 
el propi cranc verd esta considerat com espècie 
exòtica, que ha esdevingut invasora, en llocs de 
clima temperat semblant al nostre, a les costes 
atlàntiques i pacifiques de Nord America, a Japó, 
Australia i Sudàfrica.

No se sap exactament el fenomen que ha facilitat 
l´arribada del cranc blau des d’Amèrica fins 
aquestes latituds. El mes habitual per els organismes 
aquàtics, principalment invertebrats, es que arribin 
en l´aigua de llast dels vaixells que fan cabotatge 
entre continents. Carreguen aigua marina de 
llastre per equilibrar la flotació en el lloc d´origen 
i descarreguen o renoven aquesta aigua de llast en 
el lloc de destí. En aquesta aigua de llast poden 
“viatjar” formes larvàries que en arribar a destí son 
alliberades amb el recanvi de llast. 

L´espècie Callinectes sapidus va ser descrita 
per primer cop el 1896 per la biòloga Mary J. 
Rathbun del Smitsonian Institute (Massachusets, 
USA). A Europa occidental no es citat fins l´any 
1901  per Bouvier, prop de Rochefort (França), 
a la desembocadura del riu Charente al Golf de 
Biscaia, i a partir d´aleshores s´escampa per tot el 
litoral atlàntic europeu.  El 1940 es trobat a Egipte, 
el 1955 a Israel, el 1949 a Venecia,  i començà 
l´expansió per la Mediterrània: el 2006  es troba a 
la desembocadura del riu Guadalquivir, el  2012 al 
Delta de l´Ebre, el 2014 a Guardamar i Santa Pola 
(Alacant) i també a Turquia. A les Balears, a Eivissa, 
a la desembocadura del riu de Santa Eulalia, se´n 
varen trobar 2 exemplars l´any 2018, enguany se´n 
han trobat 40.

Per raons d´extensió d´aquest tema, i de necessitats 
de compaginació en la publicació, l´hem dividit en 
tres apartats (I, II, III). En el proper (II) parlarem 
de les característiques que defineixen les especies 
invasores, i dels aspectes que caldria estudiar 
o conèixer sobre el cranc blau per enfrontar el 
problema profitosament, i al final (III) donarem 
algunes xifres actualitzades de captures, que creiem 
expliquen bastant be algunes de les afirmacions que 
aquí es fan, i una novetat sobre futures invasions, 
que no tot està dit aquí fins ara. Al final s´inclou la 
bibliografia consultada.

El cranc blau  (I)
Per Francisco Amat, biòleg
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E.Fonollosa
La nueva concejala de Cultura y Patrimonio 
y también de Desarrollo Local (Comercio, 
Agricultura y Pesca) del Ayuntamiento de 
Vinaròs, Anna Fibla Pauner, de Totes i Tots Som 
Vinaròs (TSV), reconoce el déficit en cuanto 
a espacios culturales de esta ciudad, aunque 
destaca en declaraciones a El Mundo que esta 
situación cambiará con proyectos que ya están 
materializándose, como la Cotxera de Batet y el 
previsto centro cívico.
Las obras de la antigua Cotxera de Batet podrían 
acabarse a principios del 2020. Los restos 
descubiertos del fortín que allí había han sido 
documentados y los técnicos valoran qué hacer 
con ellos. Según avanza Fibla, probablemente se 
taparán, aunque tal vez una parte se cubra con 
vidrio para que puedan verse. Los planes para este 
espacio pasan por crear el Espai Carles Santos en 
los 300 m2 de la planta baja; allí se instalarían los 
Pianos Intervinguts, del gran músico vinarocense, 
que son de la Fundació Caixa Vinaròs y que, por su 
tamaño, no puede exhibirlos en sus dependencias, 
así como otros objetos vinculados a Santos. Por 
otra parte, continúan las obras de remodelación 
de la Capella de Santa Victoria, “de esta manera, 
tendremos dos espacios que servirán también para 
dar otro aire al Auditorio, descargarlo de muestras 
y exposiciones y centrarlo en teatro, actuaciones y 
festivales” explica Fibla.
“El patrimonio de Vinaròs es deficitario -afirma 
Fibla- por lo que necesitamos infraestructuras 
culturales. Hay un déficit que debemos intentar 
mejorar.” A pesar de las estrecheces económicas 
del consistorio, desde la Concejalía de Cultura 
y desde el pacto de gobierno entre PSPV y TSV, 
“tenemos la idea de crear un centro cívico antes 
de acabar la legislatura, con las aportaciones del 
EDUSI (fondos europeos), en la pastilla de 6.000 
m2 entre las avenidas Jaume I y Tarragona. Tendría 
más de mil metros cuadrados, se habilitaría para 
hacer grandes espectáculos, ferias del libro, 
encuentros de bolillos… y habría despachos para 
las asociaciones vinarocenses, así como espacios 
insonorizados para que los músicos de la ciudad 
puedan ensayar. También está previsto construir 
la Escola Municipal d’Art”. Después de este centro 
cívico y ya a más largo plazo, se contempla edificar 
un auditorio, también en esos mismos terrenos de 
propiedad municipal.

DESARROLLO LOCAL
Como edila de Desarrollo Local, recuerda Fibla 
Pauner que “el término municipal tiene una gran 

extensión y abarca regadío, secano, ganadería…”. 
Destaca que “pesca y agricultura son los sectores 
primarios fundamentales en la actividad 
económica de Vinaròs y que hoy en día siguen 
siendo vitales. Sin el puerto pesquero no se 
entendería Vinaròs y tampoco sin las tierras de 
cultivo con que se cuenta, sin olvidarnos del 
comercio”. Estos tres “puntales básicos” de la 
ciudad -pesca-agricultura-comercio- deben ser 
tenidos muy en cuenta desde el Ayuntamiento y 
se les va a ayudar en sus demandas, puntualiza la 
concejala. 
 “En pesca vamos a trabajar codo con codo con 
la Cofradía de Pescadores para que esos cupos 
de capturas en el Mediterráneo que, aunque los 
establece Europa, Madrid los frena y distribuye, 
lleguen a Vinaròs en su justa medida, en la 
proporción que nos corresponde”. También, 
en estos momentos, el Ayuntamiento se ha 
interesado por unos cursillos obligatorios que 
deben hacer los patrones de las embarcaciones 
los primeros días después de la veda: “La primera 
semana después de la veda, las capturas son 
voluminosas, son los días de mayores ganancias, 
no nos parece oportuno obligar a hacer esos 
cursillos los primeros días después de la veda 
porque las embarcaciones no podrán salir a 
faenar. Vamos a reivindicar que los cursos se 
lleven a cabo durante los días de paro biológico. 
La Administración debe acoplarse y estar al 

servicio de las personas”. 
En cuanto a Agricultura, un tema que preocupa 
a la nueva responsable municipal de esta área 
es la situación de la citricultura, con la entrada 
de productos desde Sudáfrica y otros países de 
África. “No estamos en contra, pero pedimos 
que entren con las mismas condiciones con las 
que desde España vendemos nuestro producto. 
Si a nosotros no nos dejan usar determinados 
productos fitosanitarios, pues a las naranjas y 
clementinas de estos países, tampoco. Pedimos 
que las normas i condiciones sean iguales para 
todos”.
Como edila de Comercio, Fibla remarca la variedad 
de comercios en Vinaròs, en su mayor parte de 
pequeñas dimensiones y “no solamente en el 
centro de la ciudad, sino también “fora muralla”. 
Desde el Ayuntamiento se cuidará al comercio 
tanto del centro como del extrarradio, así como 
el mercado municipal, “si el mercado funciona, 
funcionará todo, es como un polo de atracción”, 
manifiesta.
Anna Fibla Pauner ha debutado como concejala 
asumiendo dos áreas cargadas de trabajo, como 
reconoce, pero matizando que “estoy muy a 
gusto rodeada de gente muy válida, ya que 
nuestro consistorio cuenta con unos técnicos 
preparadísimos. Siempre con responsabilidad 
y diálogo voy a aplicar nuestras políticas para 
mejorar Vinaròs en su conjunto”, concluye.

Anna Fibla: “La Cotxera de Batet i la capilla de Sta. Victoria 
paliarán la falta de museos de Vinaròs”
La nueva concejala de Cultura aspira a agrupar a todas las entidades culturales en un centro cívico

964 450 085
Subscriviu-vos a 
El Diariet
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Desprès de l’èxit i consolidació de la III Trobada 
de Nanos de Vinaròs, l’associació cultural Colla 
de Nanos i Gegants de Vinaròs volem donar les 
gràcies, primer a la gran quantitat de xicotets i 
grans que ens van acompanyar durant la trobada, 
també a l’Ajuntament de Vinaròs, al nostre Alcande 
Guillem Alsina i a la Regidoria de Turisme pel suport 
en aquest acte també enfocat a que els visitants 
estivals coneguen part de la nostra cultura popular 
i del nostre patrimoni històric com són els nanos, 6 
d’ells amb més de 75 anys d’història viva.
Aixi mateix no ens volem oblidar de la Regidoria 
d’Esports, de la Brigada Municipal i de la Policia 
Local, que ens ajudaren a que la trobada resultés 

redona.
I per últim, donar una agraïment GEGANT, a Sergi 
Giner, Cap de Colla de l’empresa vinarossenca 
DAVIMA RENT A CAR, qui ha fet reviscolar el nano 
més antic que es coneix a Vinaròs en base a una 
foto del 1902 de la col·lecció de Joaquin Simó, 
així com la recuperació tradicional dels nanos de 
Vinaròs de les “Batotes” de floretes.
Aquest nou-antic nano, que encara de moment no 
té nom, ha estat construït per l’artista Toni Mujal de 
Cardona i presenta unes característiques peculiars, 
com ara que es molt més gran que els actuals, 
típic dels nanos de principi del segle XX i es mulat. 
Aquest nano, junt amb 4 o 6 més i dos gegants, 

foren destruïts, cremats, durant la guerra incivil.
A la colla ens ha agradat molt el resultat de la 
recuperació del nano i de l’acollida rebuda per part 
dels nostres veïns i veïnes.

Reiterem els agraïments a DAVIMA, i animem i 
convidem a que altres empreses vinarossenques 
agafen testimoni i aposten per la cultura popular 
del nostre estimat poble, la colla estem totalment 
oberts a possibles col·laboracions i ajudes per 
continuar amb la nostra cultura ben viva.

Nanos i Gegants, xicotets i grans, quan serem 
fadrins, tots serem iguals!! Xoc xorroc xoc xoc!!

I vam tornar!, Un cap de 
setmana intens hem tingut la 
Colla de Nanos i Gegants de 
Vinaròs a les terres del Maresme 
on hem participat a la Trobada 
de Gegants de Pineda de Mar. 
Un llarg viatge on la colla hem 
pogut gaudir d’una molt bona 
acollida per part de la colla local 
i de la magnifica cercavila pels 
carrers de la vila.
Els nostres dolçainers i 
tabaleters, els nostres nanos, els 
dos gegantons Missi i Sastià i els 
gegants Tio Gori i Tia Caballera, 
arrancaren forts aplaudiments 
dels públic que omplia de gom 
a gom els carrers durant tota 
la cercavila, cosa a la que no 
estem molt acostumats i que 
encara ens feia ballar i tocar 
millor i amb més alegria! 

També ens alegrà molt i va ser 
molt emocionant, la visita i 
la companyia de la “diaspora” 
vinarossenca del Maresme i 
la Selva,  com ara el Regidor 
de Pineda Santiago Macip i 
la família marinera de Agustí 
Arroyo, Mari Carmen Fuentes: 
Agustí, Rosa i Pau, Albert i  Liam.  
Vinarossencs i vinarossenques 
que porten sempre el poble al 
cor, i que s’alegraren moltíssim 
de poder gaudir dels nanos i 
gegants del poble tan prop de 
lloc on viuen en l’actualitat. 
Nanos, Gegants, dolçaina, 
tabal, platja, cercavila, revetlla, 
sardinada, etc, ,,,,a la Pineda 
vam anar, vam xalar, vam donar 
a conèixer el nostre poble, i vam 
tornar!! Molt contents per la 
feina feta!!!

A la Pineda de Mar van anar

Agraïments!
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Salvador Quinzá Macip 
Si, así como dice el titular, a los que nos gusta 
la música en vivo, en directo, con un manto de 
estrellas sobre nuestras cabezas, en una magnífica 
noche en el santuario de la “Misericordia” y del 
género de jazz, bossa nova, blues y similares, la 
verdad es que nos lo pasamos en una hora y cuarto 
que duró la actuación de “Jàssera” de la mejor 
forma posible.
Para hacer una muy breve historia de este conjunto, 
mejor banda, les pasamos los siguientes datos.
Este conjunto musical nace en el año 2013, con 
componentes de la vecina localidad de Benicarló 
y de nuestra ciudad de Vinaròs. En un principio 
estaba formado por cuatro componentes, a los 
que se les agregó la cantante-vocalista hace cuatro 
años. La música que interpretan es en mayor 
medida el jazz latino, así como la bossa nova y el 
blues, también dentro de sus actuaciones les gusta 
realizar improvisaciones que se apartan de las 
partituras de las piezas que interpretan.
La banda está formada por: Sara Santos; voz, José 
Antonio Cucala; guitarra, Juanvi Lladosa; piano, 
su hermano Manolo Lladosa; bajo eléctrico y por 
Vicente Borrás; percusión. 

La actuación fue de los más completa, 
comparándola con actuaciones que vimos el 
pasado año. Su vocalista Sara Santos que es la 
que lleva menos tiempo en el grupo, nos deleitó 
cantando complicadas piezas en varios idiomas, e 
incluso se atrevió a cantar solamente acompañada 
por la guitarra y el bajo. Hay que decir, que algunas 
de las piezas fueron interpretadas solamente 
con sonido instrumental. El programa que nos 
interpretaron fue el siguiente:
1. Caravan
-Duke Ellington.
2. Samba
-Sergio Mendes.
3. Isn´t she lovely
-Stevie Wonder.
4. Esperaré
-Armando Manzanero.
5. Summertime
-George Gershwin.
6. E la carioca
- Tom Jobim.
7. Birk´s Works
-Dizzy Gillespie.
8. Retrato em branco e petróleo.         -Chico Buarque

9. The girl from Ipanema.
-Antonio Carlos Jobim
10. Fly me to the moon
-Bart Howard
11. Fever
-Little Willie John.
12. Moanin
-Bobby Timmons.
13. How Insensitive
-A.C. Jobin.
14. Sunny
-Bobby Hebb.
Como he dicho al principio, su actuación fue del 
agrado del público, el cual asistió mayoritariamente 
para gozar de esta espléndida noche en nuestra 
ermita, y a la vez, musicalmente hablando. Al 
finalizar y bajo los aplausos del público, nos 
regalaron el “bis” “Mambo italiano” de Bob Merrill.
Realmente ha sido un acierto y todo un éxito 
esta serie de “Cicle de concerts al santuari de la 
Misericordia” en su ya XV edición. Mis felicitaciones 
a quien corresponda.
Por supuesto finalizo este comentario felicitando a 
la banda “Jàssera” en su carrera musical totalmente 
ascendente. 

Exposició a l'Auditori de Vinaròs de Ramón Martí fins al 22 de setembre

Gran éxito de “Jàssera” en el “Cicle de concerts al santuari 
de la Misericòrdia XV edició”

Agraïments!

Jassera

Manolo Lladosa Juan A.Cucala

Juanvi Lladosa Sara Santos Vicent Borràs
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Andrés Albiol
Barrina 

PARTES ESTADISTICS PESQUERS PER MODALITATS I ESPECIES DEL MES D’AGOST DE L’ANY 2019 (I)

 Tripulaciones del bou preparando los enseres y calamentos

Finalizó la veda del arrastre
Tras los dos veraniegos meses de julio y agosto con parada biológica para los bous, el presente mes de 
septiembre la flota de bous se hizo a la mar. El estado de las aguas fue tranquilo. Las capturas en general 
han sido aceptables al principio. Y las cotizaciones han bajado un tanto por la abundancia de las repetitivas 
especies.

La pesca arrastrera, los ocho barcos han iniciado la campaña de durará diez meses y han faenado a diario 
para llevar a lonja variedad de pescados y mariscos, como gamba, choquito, calamares, pez de S. Pedro, 
pescadilla, salmonete, peluda, rape, raya, móllera, caballa, jurel, pulpo blanco, canana, galera, morralla, 
etc. 
El cerco, el lunes una traíña arribó con 100 cajas de jurela (6 Kg/caja) y 50 de pagel. El martes, una llum 
desembarcó 50 de lliri y 50 de jurel. El miércoles, dos barcas llevaron 400 cajas de sardina y de boquerón 
300. Y el jueves dos barcos subastaron 300 de seitó y 50 de dorada
La procedencia era; una de Vinaròs, una de Burriana y una de Barcelona.
Las barquitas artesanales, las trasmalleras la mitad aún cala la red tras el langostino. Una se dedica a la 
sepia y mabre. Otra al lenguado y rombo. Una a la lisa y dorada. Y otra opera por Columbretes para atrapar 
langosta, bogavante, cabracho, chopa, pargo, dentón y brótola.
El palangrillo costero, dos embarcaciones y otra de Peñíscola calaron este arte de anzuelos para pillar poca 
bacoreta, dorada, letxa y sargo. 
Y la recolecta de pulpo roquero con cadufo, tres barcas y otra de Benicarló han ‘chorrado’ dichos recipientes 
de arcilla y de plástico, para vender ejemplares de 1 a 3 Kg.

Ecos de ‘Mar’; La Acuicultura valenciana
En nuestra comunidad autónoma, en el 2018, concreto había 52 instalaciones entre granjas marinas, 
piscifactorías, bateas, recintos para algas, etc., principalmente en Valencia, que han producido 18.000 
toneladas. España el pasado año tenía 5.000 instalaciones de este tipo, con una productividad acuícola 
de 348.395 t.

Estos caragolets allargats poden omplir 
per mils el floc de l'art d'arrossegament, 
amb la consegüent pèrdua d'hores de 
faena, ja que no deixen pescar al pesar 
molt el bou. En castellà li diuen torricella 
comú, en inglés screw shell, en francés 
turritele commune en alemany Gemeine 
Turmschnecke. El seu nom científic 
és Turritella communis. De la classe 
Gasterópoda amb forma de broca trepant 
pertany a la família dels Turritélids. La 
seua petxina és robusta, enrotllada cap a 
la dreta i que s'esmola a l'extrem. Consta 
de 19 espires convexes bombades en 
forma circular. L'escultura la formen 8-10 
carenes de costelles poc aparents. La 
seua obertura és oval. És de color violeta 
rogenc a rosa, amb reflexos terrosos. Talla 
5 cm. de llarg. El carnós animal reclòs en la 
petxina, té un peu musculós com a òrgan 
de locomoció i per a penetrar molts cm. 
en el fang, a més sosté la tapa còrnia amb 
porques en la part externa per a la seua 
reclusió. El cap posseïx dos tentacles i en 
la base els ulls. Una altra part corporal és 
el manto que recobrix el cos, i s'encarrega 
de construir la closca, i la massa visceral, 
on està la cavitat paleal amb una brànquia 
que té làmines llargues per a respirar a 
l'absorbir l'oxigen de l'aigua. Es reproduïx 
tot l'any. Els ous fecundats es desenrotllen 
a través de larves pelàgiques. Després 
ja abaixen al fang per a viure en grans 
comunitats soterrades per m2. d'1 a 50 m. 
de profunditat de l'aigua. Fa créixer la seua 
petxina calcificant sals minerals, etc. que 
protegixen al bla mol·lusc. Menja també 
filtrant detrits. Sense valor comercial ni 
alimentari.

PEIXOS:
    Alatxa (Alacha)                     1.184 Kg
    Seitó (Boquerón)                 38.519
    Orá (Dorada)                           570
    Sorell (Jureles)                         13
    Lliri (Lirio, Anjova)                   472
    Llobarro (Lubina)                        2
    Pagell (Pagel, Breca)           5.325  
    Aspet (Espetón)                          5 
    Sardina                                3.826
    Letxa (Pez limón, Seriola)         72
    Bacoreta (Sarda)                  2.360
    Sorella (Jurel real)                   520
    Llisa (Lia, Mújoles)               4.765
    Bis (Estornino)                           5
                                             _______
       Total Cèrcol…………..    57.638
PEIXOS:
    Albacora (Atún blanco)         3.228

    Escrita (Raya)                           2
    Llampuga (Lampuga)                64
    Orá (Dorada)                            89
    Sard (Sargo)                               5
    Lliri (Lirio, Anjova)                     10
    Peix espasa (Emperador)         39
    Aspet (Espetón)                        59
    Bacoreta (Sarda)                     3.840
Sorella (Jurel real)                     7
Biso (Bis, Estornino)                 8
Vidrià (Mojarra)                        2
                                            _____
Total Palangre ………..…            7.350              
PEIXOS:   
Escrita (Raya)                                     1.184
Mantes (Batoideos)                                29                                                                                                                         
Llampuga (Lampuga)                               4
Vetes (Cintas)                                         8
Congre (Congrio)                                    27                 

Gall (Pez de S. Pedro)                            24
Orá (Dorada)                                        174
Gallineta (Cabracho)                             394
Sorell (Jurel)                                           7
Asparrall (Raspallón)                            122
Palá (Lenguado)                                    51
Sard (Sargo)                                         40
Lliri (Anjova)                                          35
Llobarro (Lubina)                                   33
Mabre (Herrera)                                    196
Aranya (Araña)                                       3
Pagell (Pagel, Breca)                          212
Lluç (Pescadilla, Merluza)                     12
Rap (Rape)                                       122
Aspet (Espetón)                                 31
Juriola (Rubios)                                    3
Moll (Salmonete)                                 88
Murena (Morena)                                 19
Mero (Cherna)                                      3

Letxa (Pez limón, Seriola)                 175
Bacoreta (Sarda)                             2.491
Sorella (Jurel real)                                51
Llises (Lisa, Mújol)                               96
Pagre (Pargo)                                      10
Roncador (Roncón)                              35
Rata (Miracielo)                                     40
Tigre (Lenguado portugués)            53
Corva (Corvallo)                                   45
Mamona (Brótola de roca)                     91
Déntol (Dentón)                                    27
Chopa (Cántara)                                   50
Palomida (Palometa blanca)                  2
Reig (Corvina)                                       3
Vidriá (Mojarra)                                     18
Salpa (Salema)                                       4
Rom (Rémol, Rombo)                           18
Palaí (Acedia)                                       1
                                                        ______             

    Total...................................          5.032
CRUSTACIS:            
     Cranc blau (Cangrejo azul)        18
     Llagostí (Langostino)            1.275
     Galera (Estomatoideo)             414               
Llagosta (Langosta)                              344
Llomàntol (Bogavante)                            7
                                                         ______
      Total.................................          2.057
MOL·LUSCOS:

Sepia (Choco)                                     125
Polp roquer (Pulpo roquero) 4.000
Polpa (Pulpón)                                        8
Caragol punxent (Cañailla)                      4
                                                       _____
       Total……………………        4.137         
Total Tremall i 
d’Altres Arts... 11.228
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JORNADA 5

Villarreal CF vs R. Valladolid CF

21/09/2019 a les 13:00 h.

Eixida del bus
Hora: 10.30 hrs.

Lloc: Zona Port, junt al rellotge solar,
Vinaròs.

Apunta’t fins al dimecres 18/09/2019.
Més informació a l’ajuntament 

de Vinaròs.

VINARÒS

GAUDEIX D’ENDAVANT 
PROVÍNCIA A L’ESTADI DE 

LA CERÀMICA 
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Com va decidir donar el pas per assumir la 
presidència del Club?
Va ser l’any 2009. La junta que hi havia va dimitir i 
era una època en què hi havia molta inestabilitat 
al Club. L’alcalde de llavors, Jordi Romeu, i Javier 
Balada van trucar a socis antics i exjugadors i ens 
van reunir a la sala de plens per veure si podríem 
emprendre alguna acció conjunta per a intentar 
treure al club d’aquesta situació tan difícil i evitar 
que desaparegués. Un grup vam decidir que calia 
fer l’esforç i així va ser. Des d’aleshores hem anat 
fent. Un cop vaig acabar la candidatura va entrar 
una nova junta. Les coses no van anar bé a la nova 
directiva i llavors, l’any 2015, el meu amic Agustín 
Valls, que en pau descanse, i jo mateix, vam decidir 
que calia fer alguna cosa per a salvar el Club i vam 
decidir tornar a fer-nos-en càrrec. 

Estava molt malament el Club llavors, 
econòmicament i esportiva?
Sí. No vull donar xifres, però la situació econòmica 

era esgarrifant. I si un Club està malament 
econòmicament, esportivament també ho està. 
A conseqüència d’això va haver-hi una ‘espantada’ 
de jugadors a meitat de temporada, i altres que 
van decidir acudir als jutjats. Vam haver de baixar 
dos categories perquè no hi havia diners i el poc 
que quedava s’havia de destinar a pagar deutes. 
Així, vam haver de fer un equip de circumstàncies, 
acceptant els jugadors que teníem jugar els partits 
de manera gratuïta, sense cobrar, la qual cosa 
agrairé sempre. Des d’aleshores, en tot moment 
hem anat intentant millorar la gestió per a revertir 
la situació i ara podem dir que estem en un bon 
lloc. Hem pujat una categoria i econòmicament 
estem molt millor, pràcticament no hi ha cap 
deute.

Quin és el teu objectiu com a president, on vol 
deixar al Vinaròs CF quan acabe la seua etapa?
El principal és deixar-lo completament sanejat, i 
pràcticament ja ho està, i esportivament deixar-lo 

com a mínim a categoria Preferent, que crec que 
seria el lloc ideal on hauria d’estar el Club en este 
moment. Per suposat, a tots ens agradaria poder 
arribar a Tercera Divisió més endavant, però en 
aquests moments l’objectiu és arribar a Preferent 
i una vegada allí, ja pensarem en altres fites més 
importants.

  Com va anar la presentació de l’equip del 
passat cap de setmana?
Estic content. Va anar molt bé. Van acudir moltes 
autoritats municipals, la cort d’honor de les Festes, 
mitjans de comunicació i prou públic. 

I la pretemporada?
Estem satisfets. Hem jugat 7 partits amistosos, 5 
dels quals a casa, i ara en queden dos, un contra 
el juvenil de la Rapitenca i un altre contra el 
Masdenverge. Els resultats han sigut bons. Victòries 
per 0-2 a Canet, 3-1 contra el Santa Bàrbara, 6-3 
contra l’Alcanar, dos empats, un contra La Cava (1-

X.Flores

El Vinaròs CF és un dels clubs històrics de la província. Fundat l’any 1920, la pròxima temporada celebrarà el seu centenari. Cent anys 
durant els que han hagut molt bons moments, com aquella època daurada de 1972 a 1979, set anys en què el club va aconseguir 
arribar i mantindre’s en aquella tercera divisió de quatre grups, que equivaldrien a la Segona B actual. També destaca el període 
comprés entre 1979 i 1987, anys en què també va militar a la Tercera Divisió. Però no tot han estat flocs i violes. Ni molt menys. El 
club ha passat també per moments crítics, i alguns de ben recents.
Humil però ambiciós, l’actual president, Joaquin Geira Juan, Ximo Geira, va liderar el club precisament quan estava potser en el 
moment més difícil, al límit de la seua desaparició. Després del gran esforç que ha suposat en els últims anys donar un tomb a la 
situació econòmica, ara ja es vislumbra el moment de començar a escalar esportivament i recollir els fruits a tanta dedicació. Geira, 
de 71 anys, ha treballat com a mecànic industrial i després va muntar l’empresa familiar Talleres Geira, al capdavant de la qual ha estat 
quasi 45 anys, negoci que ara continua el seu fill. Simpatitzant del Barça i apassionat del futbol, tot i que mai ha practicat este esport, 
Geira ha estat sempre un gran aficionat del Vinaròs CF, club amb el qual sempre ha estat vinculat d’alguna manera i que ara presideix.

Ximo Geira, president del Vinaròs CF

“La unificació del futbol base 
serà molt beneficiosa per al 

club i els xiquets”

Dos imatges del 
primer ascens que 
es va aconseguir 
sent Ximo Geira 
president del club.

Fotos: Pablo Batalla

El Vinaròs CF prepara diverses iniciatives 
per celebrar el seu centenari (1920-2020)
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1) i contra el Roquetenc (1-1) i només una derrota contra La Cava per 2-1.

Quants fitxatges heu fet per esta temporada?
Tindrem quatre cares noves: Jordi Adell, Ferran, Cristian Gil i Fone. Som una plantilla curta, 
però amb jugadors de qualitat. Podem presumir que és pràcticament una plantilla cent per 
cent vinarossenca, excepte els dos porters, un d’Ulldecona i l’altre de Sant Jordi. 
A banda, tenim 7 juvenils que estan aquí en tota la il·lusió del mon i que son el futur del 
Vinaròs CF. 

Quin és l’objectiu esportiu de la temporada?
Volem estar el més amunt possible. Poder promocionar seria molt bo, però reconec que és 
difícil. No obstant, confio en l’equip perquè te molta qualitat i se que ens donarà alegries. 

Com definiries l’entrenador, Santi Forner?
És un gran professional i com a persona i amic és excel·lent. Segurament, si no tingués un 
entrenador com ell, jo ja no estaria al futbol. És una persona que treballa molt esportivament 
i, a banda, ens ajuda a la directiva en tot el que pot. Està bolcat al cent per cent amb el Vinaròs 
CF. 

El futbol base vinarossenc, per fi s’ha unificat
En este assumpte crec que hem aconseguit, possiblement, el més important per al Club. Les 
dos escoles han fet un gran esforç i al final s’ha aconseguit el que tots pensem que és el millor 
per al Vinaròs CF: unir-se i que hi haja només una escola i que pertanya al Club. És la possibilitat 
de nodrir l’equip amb gent de casa.  

Esteu satisfets de les instal·lacions de la ciutat esportiva o vos fa falta alguna cosa?
Crec que tenim les millors instal·lacions de Preferent de tota la Comunitat Valenciana, fins i tot 
potser siguen les millors de Tercera Divisió. Per als partits, ens fa falta una mica més de llum i 
ja ho hem demanat a l’Ajuntament, que sé que ja ho està mirant. També s’estan arreglant unes 
baranes, però les instal·lacions són excel·lents i no en tenim cap queixa. 

Estem pràcticament damunt de l’any 2020, any de celebració del centenari del Club, i ja 
heu encetat alguna iniciativa
Sí. La primera ha estat convocar un concurs per a escollir un logotip del centenari. Hem rebut 
8 propostes i ja n’hem escollit una com a guanyadora, la qual donarem a conéixer de forma 
pública pròximament.  

Esteu estudiant noves iniciatives per celebrar este centenari?
Tenim vàries iniciatives pensades, però encara cap d’elles està concretada. Hi ha idees, com fer 
una festa al Passeig el pròxim 9 d’Octubre per a recaptar fons, també estem negociant amb 
diversos equips de primera divisió per a poder fer un partit a Vinaròs.

Quin cost suposa fer-se soci del Vinaròs CF?
Costa 60 euros anuals i per als jubilats 50. Per a apuntar-s’hi només cal anar a la taquilla 
del Club. Des d’aquí vull fer una crida a l’afició per què es faça sòcia del Club i les empreses 
col·laboren en allò que puguen.  

Teniu local social?
Estem preparant un local per a acollir l’oficina del Club. Encara no és oficial, però és la nostra 
intenció poder obrir-lo en breu.

Presentación de la plantilla del Vinaròs C.F. para la temporada 
2019-20, en la que nuestro equipo celebrará su 100 aniversario. 
El acto contó con la presencia del Presidente del Vinaròs 
C.F. Ximo Geira, el Sr. Alcade de Vinaròs Guillem Alsina, 
acompañado de los concejales Jose Chaler y Marc Albella, 
el Concejal de Ciudadanos Manuel Herrera, y notando la no 
asistencia de los representantes del resto de formaciones 
políticas de la localidad, también estuvieron presentes la 
Reina, Damas y Caballer de las fiestas de Vinaròs. El saque de 
honor corrió a cargo de la Srta. Paula Danta, Dama de Honor 
del United Vinaròs C.F. y de la Reina de fiestas de Vinaròs la 
Srta. Carmen Espuny. Seguidamente el equipo dirigido por 
Santi Forner disputó un partido amistoso contra la UD La Cava 
resultado final del partido empate a uno. Dar las gracias por su 
colaboración a Chema Grau y Rafa Danta.

Presentación de la plantilla del Vinaròs C.F. 
Fotos: Rafa Danta

La plantilla 2019-2020, amb president, 
autoritats i cort d'honor el dia de la presentació
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PAI del Vinalab: Por ahora 
1.600.000 euros
Por Lluís Gandía, 
presidente local del PP Vinaròs

Enderrocs que no pertoquen

Per Juan A Blanchadell

AP-7
Per Fernando Juan 
Ejecutiva local PSPV-PSOE

Mucho se está hablando, de 
hecho, desde inicios de este 
año, acerca de la liberalización 
de la autopista AP7.  A partir de 
las declaraciones de José Luis 

Abalos, el actual Ministro de Fomento, socialista, en 
las que anunció que no se prorrogaba la concesión 
de dicha autopista, se ve que ahora todo el mundo se 
apunta al carro de la autoría de dicha liberalización. 
Y es que el peaje nos ha acompañado durante 
muuuchos años. Recordando algunos hechos, 
cabe decir que la autopista (nombre que le damos 
los usuarios locales) es un eje de comunicación 
que une Algeciras con la frontera francesa por La 
Jonquera. Forma parte de la Red de Carreteras 
Europeas y el primer tramo se inauguró en 1969. La 
razón de su construcción: en pleno desarrollismo 
de los años 60, desde distintos países europeos 
se “recomendó” como prioritario el construir un 
corredor en el Mediterráneo. Como no había dinero 
para dicha construcción, se recurrió a un programa 
de concesiones a empresas constructoras para la 
ejecución por tramos de dicha autopista. A partir 
de ahí, las concesiones se convierten en peajes, 
con la recaudación se paga la concesión y el 
mantenimiento y, como siempre, algo queda de 
beneficio empresarial y ello a pesar de que el Estado 
ha tenido que pagar por garantizar la financiación 
de las concesionarias (ya se vendió en su época que 
el Estado ganaba dinero).
El tiempo transcurre y el modelo de Estado 
(afortunadamente) cambia. Los gobiernos 
socialistas de Felipe González lanzan la construcción 
de autovías para incrementar la red de carreteras, y 
la sociedad al mismo tiempo avanza: el incremento 
del número de automóviles provoca la saturación 
de numerosas carreteras, como la N-340, con lo 
cual, a pesar de sucesivas campañas de prevención, 
se incrementan los accidentes. Aquí somos tristes 
conocedores, pues en nuestro término han 
existido “puntos negros” y consecuentemente 
la movilización de grupos vecinales que 
históricamente han reclamado una nueva N-340 y 
la liberalización de la autopista AP7.
El tramo que nos corresponde, pues atraviesa 
nuestro término, es el de Tarragona-Valencia. La 
concesión es de Abertis (antes conocida como 
AUMAR) y la fecha de fin de concesión, tras sucesivas 
prorrogas, es el 31 de diciembre de 2019. 
Al fin se cumple lo que parecía un sueño, la 
liberalización. De hecho, el 2 de agosto de este año 
se ha aprobado la licitación de los contratos de 
conservación y explotación de la que será autovía. 
Y es aquí donde se centra el nuevo debate: ¿Quién 
ha de pagar por su conservación y mantenimiento?  
Lo que está claro es que una vieja reivindicación 
se hará realidad: se dejará de pagar un peaje a una 
concesionaria por una obra mucho más que pagada 
y compensada. Parte del tráfico se podrá incorporar 
a la A7, se construirán nuevos accesos, y esperamos 
y deseamos que desciendan los accidentes de 
tráfico en nuestras carreteras, objetivo básico para 
nuestra población. Los socialistas lo tenemos muy 
claro: la vida humana vale más que un puñado de 
euros, sobre todo si la causa de la muerte es un 
accidente evitable con medidas preventivas.

El gobierno municipal de 
PSPV-PSOE, Som Vinaròs 
y Compromís escondió 
en el cajón una sentencia 

en el mes de octubre de 2017 y no salió a la luz 
pública hasta que en junio de 2018 el Partido 
Popular la puso encima de la mesa cuando uno 
de los afectados nos la comunicó.
Los responsables del gobierno municipal 
salieron en prensa afirmando que era una 
“sentencia declarativa” y que “no se tiene que 
pagar nada”. El tiempo nos ha dado la razón y 
ha demostrado una vez más que la izquierda 
vinarocense no dijo la verdad.
A principios de 2019 ya se pagó de tapadillo, 
sin darle demasiada publicidad para que los 
vinarocenses no se enterasen, más de 1,1 
millones de euros (180 millones de pesetas 
aproximadamente) y ahora, en el pleno de 
la pasada semana, el gobierno presidido por 
Alsina aprobó solicitar un préstamo para 
pagar más de 400.000 euros por otra cuota de 
urbanización al mismo propietario. Total: lo que 
dijeron en el verano de 2018 que no se tendría 
que pagar nada resulta que en doce meses los 
vinarocenses han pagado de su bolsillo más de 
1,6 millones de euros (250 millones de pesetas).
Una vez más, la mala gestión de la izquierda local 
la pagan los ciudadanos y esos gobernantes que 
presumen de trasparencia, lo ocultan para que 
nada empañe el “Vinaròs de ilusión y fantasía” 
que intentan vender como un logro.
Lo peor de todo en el caso del PAI del Vinalab 
es que en los informes técnicos se advierte que 
están pendientes de resolverse reclamaciones 
de otros propietarios del mismo PAI por un 
importe que ronda los 2,4 millones de euros. 
Pero eso, ni el PSPV-PSOE, ni Som Vinaròs lo 
dicen porque se les desmonta el chiringuito 
publicitario que están organizando. Y total, si 
llegan esas sentencias, pues se pide un préstamo 
y ya lo pagará quien venga detrás.
Desde el Partido Popular no entendemos cómo 
Guillem Alsina, Hugo Romero, Marc Albella 
o María Cano, que ya estaban en la junta de 
gobierno del tripartito que dijo que no se tendría 
que pagar nada siguen sin pedir disculpas a los 
vinarocenses y asumir sus responsabilidades 
políticas. 
Como siempre, el tiempo da y quita razones, 
pero la izquierda gobernante intenta que la 
memoria de los vinarocenses no recuerde más 
allá de los últimos días. Este es un ejemplo más 
de lo negativa que es la gestión de PSPV-PSOE 
y Som Vinaròs en nuestro Ayuntamiento y de 
cómo sus pufos, errores y mentiras las acabamos 
pagando siempre todos los vinaroceses.

Las muchas coincidencias 
que hay en los programas 
electorales de de PVI y 

socialistas, en las reuniones poselectorales era 
uno de los argumentos a favor para un pacto de 
legislatura o incluso hasta de gobierno. Fueron 
otras consideraciones las que nos hicieron decidir 
quedarnos en la oposición.

Vistas las primeras iniciativas del equipo de gobierno, 
cada vez estamos más convencidos de haber tomado 
la mejor decisión, porque en las escasas semanas 
de mandato, las diferencias en el cómo abordan 
asuntos que nos gustaría poder apoyarles, a buen 
seguro que ya hubieran generado la primera crisis 
de gobierno.

Las diferencias comenzaron en el pleno de julio con 
la negativa a tomar en consideración nuestra 
petición - plenamente ajustada a derecho como 
finalmente se ha demostrado – para que el concejal 
tránsfuga del PVI quedase como concejal no adscrito 
y no en el grupo mixto; negativa que nos forzó a 
interponer un recurso a la resolución del pleno que 
teníamos muy claro que era ilegal.

Han continuado cuando en vez de fomentar 
medidas activas de emergencia social, eliminan 
las partidas para los convenios con Cáritas y 
Cruz Roja, y los programas Menjar a Domicili y 
de Alimentos, para destinar los 45.000 € de sus 
fondos a poner en marcha un “Laboratorio Social” 
del que no tenemos suficiente información, ni 
sabemos de sus propósitos ni de su cometido, 
que tendrá ámbito provincial pero pagándolo 
Vinaròs y no la Diputación. Son ya demasiados 
los planes emprendidos estos últimos cuatro años 
(centro histórico, movilidad, estratégico de ciudad, 
turismo, smart city, participación, etc.) sin que se 
haya puesto en marcha ninguna de las medidas 
que dichos planes proponían. El Laboratorio Social 
propuesto mucho nos tememos que será otro plan 
que dormirá en una estantería.

Siguen las diferencias cuando el Ayuntamiento de 
Vinaròs se hará cargo de los 36.000 € que costará 
el derribo de la primera línea de las casetas almacén 
para pescadores del puerto de Vinaròs que lindan 
con la plaza 1 de Mayo, un gasto que en ningún caso 
corresponde desembolsar a los vinarocenses 
porque la actuación se efectúa en un terreno y en 
unos bienes que son de la Direcció General de Ports 
de la Generalitat Valenciana, siendo ellos quienes 
deberían realizar dicha actuación completamente a 
su cargo.

Y tendremos nuevas discrepancias, tras oírle decir el 
alcalde que próximamente visitará al Director General 
de Ports para negociar el canon de ocupación que 
el Ayuntamiento tendrá que pagarle a la Generalitat 
por la ocupación del decrépito local de la antigua 
Cooperativa de Pesca del puerto, para ubicar el 
Centro de Inspiración Turística en el que además, el 
Ayuntamiento invertirá y regalara a la Generalitat 
otros 800.000 € de los vinarocenses restaurándole 
un edificio que nunca será de propiedad municipal. 
Sobre estas dos últimas inversiones, el equipo de 
gobierno dirá que la mitad se pagará con los fondos 
que el EDUSI destine a Vinaròs.
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Mediterrani: 
esperança o mort
Per Cecilia Pastor

Des de l’antiguitat, l’ésser humà 
ha estat en constant trànsit. Les 
persones es mouen a la recerca 
de treball, de noves oportunitats 
econòmiques, per a retrobar-
se amb els seus familiars o per 

a estudiar. Unes altres surten de sa casa escapant 
de conflictes bèl·lics, persecucions, terrorisme, 
violacions... Alguns ho fan a causa dels efectes 
adversos del canvi climàtic, desastres naturals o altres 
factors ambientals. Actualment, el món és testimoni 
del número més gran de desplaçaments dels quals 
es té constància. Per tots aquests motius, 70,8 milions 
de persones s’han vist obligades a abandonar les 
seues llars. Entre elles hi ha 10 milions de persones 
apàtrides a les quals se’ls ha negat una nacionalitat i 
l’accés als drets fonamentals com l’educació, sanitat, 
treball i llibertat de circulació.
Milions de persones es veuen abocades a utilitzar 
rutes clandestines per a travessar fronteres, on 
experimenten nivells creixents de violència i on 
moltes vegades troben la mort. Salten tanques en 
una fugida desesperada d’un món de pobresa i de 
fam. Aquesta condició violenta de l’encreuament 
de fronteres romanen en les diferents destinacions 
migratòries, on treballadores i treballadors migrants 
irregulars s’enfronten a la precarietat, explotació 
laboral i amb freqüència a la deportació.
Les geografies de la violència migratòria es van 
multiplicant pel planeta. La mediterrània és una 
d’aquestes rutes. El nostre mas s’ha convertit en una 
ruta d’esperança i una realitat de mort. El mateix que 
banya les costes del nostre poble Vinaròs, aquest 
mar s’ha convertit per a milers d’éssers humans en la 
frontera més perillosa del món.
Banu Cennettoglu és un artista visual que viu en 
Estambul. Utilitza la fotografia i el material imprés per 
a explorar la classificació, l’apropiació i la distribució 
de dades i coneixements. Ella inicià una llista, “The 
List”, fa 16 anys de les morts que es produeixen en 
aquesta mar Mediterrània. 
Hi ha 35.597 morts documentades de persones a 
conseqüència de les polítiques restrictives d’Europa, 
“Documentació al dia 30 de setembre de 2018, sense 
registrar les que s’han produït en el que va d’aquest 
2019”. Banu Cennetoglu treballa actualitzant la llista 
que cada vegada te noms nous i xifres en augment, ja 
que afigen els noms dels migrants morts. 
Fa poc ha estat notícia el conflicte de l’Open Arms i els 
dels altres vaixells que circules pel nostre mar lluitant 
per tal de salvar vides. Aquests vaixells plens de 
migrants deixen en evidència la necessitat d’un acord 
al qual han d’arribar els països de la Unió Europea. No 
es pot abandonar a éssers humans. L’infame silenci 
d’Europa és molt sagnant en aquest joc d’un país 
a un altre: “Jo no els vull, queda-te’ls tu!”. Son essers 
humans, no son coses! És una vergonya la manca 
d’humanitat i empatia cap a aquestes persones 
que patixen una situació de vulnerabilitat. Els 
desplaçaments humans constitueixen un dels grans 
desafiaments que interpel·len a les democràcies 
contemporànies.
Des de TOTES I TOTS SOM VINARÒS pensem que 
el fenomen de la mobilitat humana a gran escala 
ha vingut per a quedar-se i podem fer dos coses: 
encabotar-nos en negar-ho amagant el cap davant 
de les conseqüències, o treballar conjuntament 
amb altres països per a cercar una solució i estalviar 
el sofriment dels milions d’éssers humans afectats. 
Nosaltres estem en la SEGONA i lluitem i lluitarem 
perquè l’acolliment i la inclusió siguen una realitat 
també en el nostre poble.

Haciendo pueblo

Esquerra Unida Antonio Najar

Obras y Servicios

En Izquierda Unida de Vinaròs la semana pasada 
escuchamos la rueda de prensa de la concejala 
de Desenvolupament Local, Anna Fibla, con el 
eslogan “Tornada a la Escola”. Seguramente, la 
intención de la regidora en su rueda de prensa 
sería la de promocionar el comercio de Vinaròs con 
la intención de que en la vuelta al cole la gente 
compre en los comercios del municipio.
Desde Izquierda Unida decimos “seguramente” 
porque fue una rueda de prensa que se hizo para 
promocionar un tema en concreto, aunque se 
habló del mismo apenas tres minutos y lo que se 
dijo ya se ha dicho cantidad de veces, pero sin 
aportar soluciones.
Dijo la regidora que en Vinaròs hay 500 comercios 
y que son el motor del pueblo. Pero, Sra. regidora, 
para que el motor funcione hay que ponerle 
combustible, no son suficientes las buenas 
intenciones y las alabanzas. Porque ¿qué medidas 
de estímulo y promoción propuso para el comercio 
local?, ¿qué medidas propuso para hacer que la 
gente de Vinaròs y la comarca compren en Vinaròs? 
Seguramente, para la regidora serán suficientes los 
tres minutos de buenas intenciones y alabanzas.
En Izquierda Unida queremos entender que la 
regidora tendrá un poco más de imaginación 
que lo expuesto en los tres minutos de la rueda 
de prensa. Y que seguramente podrá entender 
que existen más medidas que pueden ayudar a la 
promoción del comercio de Vinaròs.
Izquierda Unida, después de haber escuchado 
la rueda de prensa, tenemos que manifestar que 
nos quedó una extraña duda. En los tres minutos 
que habló sobre el tema en cuestión, la regidora 
dijo dos o tres veces “para hacer una ciudad 
más segura”. Por ello, desde Izquierda Unida le 
preguntamos: ¿Es que la ciudad de Vinaròs no es 
lo bastante segura? No se entendería el querer 
promocionar el comercio de Vinaròs y, al mismo 
tiempo, manifestar que la ciudad no es lo bastante 
segura cuando se propone hacerla más segura.
En Izquierda Unida entendemos que Vinaròs, 
actualmente, es lo bastante segura y dispone 
de condiciones excelentes para que todos sus 
habitantes y los visitantes de la comarca puedan 
venir a comprar y a disfrutar de sus playas y 
gastronomía.
En todo caso, si la regidora sabe de algún motivo 
por el cual hay que hacer la ciudad más segura no 
estaría de más que lo explicase para que se tomen 
las medidas oportunas.
En Izquierda Unida entendemos que el regidor 
que ahora pasa al grupo de los no adscritos y que 
se presentó en la candidatura del Partit Vinaròs 
Independent (PVI), también quiere hacer pueblo, 
pero pueblo por su cuenta. En Vinaròs, desde hace 
muchos años, en todas las legislaturas ha habido 
partidos y personas que han querido ser los salva-
pueblos de turno. Tanto al pueblo, al partido, 
como a uno mismo, Sr. Carlos Ramírez, también 
se le ayuda cumpliendo las reglas del juego y 
practicando la seriedad, la honradez y la dignidad 
política. Y en su caso, entendemos que como 
mejor se puede cumplir con lo expuesto sería 
devolviendo su acta de concejal al partido por el 
cual se presentó. Tiempo y legislaturas quedan 
por delante para que se pueda presentar con el 
partido que mejor se acomode, pero no siendo un 
tránsfuga. Y de esa manera poder seguir “haciendo 
pueblo.”

En un municipio, como es todas partes, las obras 
deben de servir para tres cosas: mejorar la vida de los 
ciudadanos, ocasionar las más mínimas molestias 
en su ejecución y no grabar las arcas municipales 
más de lo necesario. En el caso de la Avenida 
Jaime I, una obra inaugurada y que fue la joya de 
la anterior legislatura, faltando su ultimo tramo por 
ejecutar (a los políticos de siempre, les ha gustado 
el foto col). Teniendo a mí modesto entender, una 
serie de deficiencias en lo ya ejecutado, entre ellas y 
principal, una rotonda que anteriormente ya existía, 
no por mera decoración si-no para en caso, como 
este ultimo jueves de un accidente o un evento en 
una de sus cabeceras, no ser esta vía inoperante o 
se transforme en un caos circulatorio, siendo esta 
rotonda la vía de escape para fluir el trafico que 
tan colapsado esta en determinados días. Pasos 
de peatones señalizados, no podemos pretender 
hacer una zona peatonal y no señalizar bien esta, los 
pasos de peatones elevados para su visualización 
y para evitar la velocidad excesiva de algunos 
intolerantes evitaría más de un posible accidente. 
Fallos de planificación que no de ejecución, los 
operarios trabajaron y bien en lo que les debieron 
mandar hacer. Otro tanto ocurre en calle Ángel 
Giner Ribera, calle cercana al colegio San Sebastián 
donde en días de colegio o jueves de mercadillo el 
aparcamiento es en ocasiones insuficiente. Calle 
con un deficiente acceso por su parte contraria 
a la avenida Tarragona y sin embargo esta de 
más de 35 metros de calzada se han suprimido el 
aparcamiento central dejando un gran espacio 
inutilizado (salvo que quieran hacer un helipuerto) 
siendo los usuarios los que saltándose las normas, 
aparquen en su parte central desaprovechada y 
suficiente para aparcar y haber un trafico fruido y 
sin molestias. Igualmente una rotonda con tráfico 
considerable como es la de la avenida Libertad 
en su confluencia con Avenida Maria Auxiliadora, 
no debería: 1º estar tanto tiempo ocupada y 2º 
ocupar esta cuando es una mayor molestia para los 
usuarios, provocando aglomeración de vehículos 
en horas de colegio entre otras y estando después 
a media mañana o por la tarde esa obra parada. 
Igualmente no se debería abrir  el asfalto de una 
calle en más de una ocasión salvo emergencia por 
rotura de tuberías u otras incidencias. Estos son 
algunos ejemplos. Las obras siempre conllevan 
errores y molestias, corregirlas y minimizar esas 
molestias, es un trabajo que también se puede 
hacer desde un despacho con aire acondicionado. 
Gracias.      

Nota de la redacció: repetim aquest article 
d'opinió. que es va publicar la setmana passada, 
per un error en la correcció gramatical.
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    T E R T Ú L I A   L I T E R à R I A   

                                        ÀGORA   
    Club de lectura          Llegir  compartint  és llegir més vegades....  

Divendres , 20 de setembre ,17h.30’ 
BIBLIOTECA MUNICIPAL Planta 2na.   C/ Pilar , 26    Vinaròs 
 “El amor en los tiempos de cólera   ” 
                                        de   Gabriel García Màrquez 
         Presenta l’obra : Mabel Vives                                
 

                                            
                                

De joves Florentino Ariza i Fermina Daza s’enamoren apassionadament però 
Fermina decideix casar-se amb un metge ric de bona família. Florentino es 

queda bocabadat però és un romàntic . La seva trajectòria com home de 
negocis prospera i encara que manté 622 romanços el seu cor pertany a 

Fermina . Quan el marit d’ella és mort, Florentino acudeix al funeral amb una 
determinació. Als cinquanta anys ,nou mesos i quatre dies d’haver-li declarat 

el seu amor a Fermina , ho farà una vegada més. 
 

L’enorme saber fer com a escriptor de Gabo en tot el seu esplendor. 

20/09/2
019

2 júnior

ORGANITZA: COL·LABORA:PATROCINA:

Peixateria

 La vida 
del mar
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Curs 2019/20 

CALENDARI   INSCRIPCIONS  
Consell Municipal de Formació de Persones Adultes  

 
Les inscripcions a cada curs s’obriran els dies  indicats a continuació. La inscripció es tancarà quan es completen les places 
disponibles. En eixe cas passareu a formar part d’un llistat de reserva. 
 

Com a norma general s’obrirà abans la inscripció per internet (www.consellepa.vinaros.es) els dies que s’indiquen. En tot cas es 
reservarà un mínim del 25% de les places per a la inscripció presencial a l’oficina.   

 

*ATENCIÓ GIMNÀSTICA 3A EDAT (Grups professora Pili Guart): matrícula al Consell Municipal d’Esports de 16.30 a 19.30h:  del 9 al 11 de 
setembre alumnat de l’any anterior, 12 de setembre alumnat nou. (Consulteu full informatiu) 
 

9 de setembre   
  

10 de setembre  
S’obre inscripció per 
internet dels  cursos de: 
CASTELLÀ PER A 
ESTRANGERS  
Se abre inscripción por 
internet de los cursos de 
CASTELLANO PARA 
EXTRANJEROS 

11 de setembre                    
S’obre inscripció per 
internet dels  cursos 
d’INFORMÀTICA, 
TELÈFONS I TAULETES, 
FOTOGRAFIA , 
ANGLÉS, FRANCÉS I 
ALEMANY              

12 de setembre 
de  16 a 20h 
S’obre inscripció a 
l’oficina  dels cursos de: 
CASTELLÀ PER A 
ESTRANGERS 
Se abre inscripción en la 
oficina de los cursos de 
CASTELLANO PARA 
EXTRANJEROS 

13 de setembre   
S’obre inscripció per 
internet  dels  cursos de  
VALENCIÀ  i 
d’ENTRENAMENT DE 
LA MEMÒRIA  

 

  

16 de setembre 
d’11 a 14h 
 S’obre inscripció a 
l’oficina dels cursos  de 
VALENCIÀ  

17 de setembre 
d’11 a 14h  
S’obre inscripció a 
l’oficina dels cursos 
d’ENTRENAMENT DE 
LA MEMÒRIA 

18 de setembre                    19 de setembre 
de  16 a 20.30h 
S’obre inscripció a 
l’oficina  dels CURSOS 
D’INFORMÀTICA, 
TELÈFONS I TAULETES, 
FOTOGRAFIA , 
ANGLÉS, FRANCÉS I 
ALEMANY 

20 de setembre   
S’obre  inscripció  per 
internet dels CURSOS DE 
COSTURA, BOIXETS, 
RESTAURACIÓ DE 
MOBLES, PINTURA 
SOBRE TELA, CUINA  i 
ALTRES ACTIVITATS 
MANUALS 

23 de setembre   
d’11 a 14h  
S’obre  inscripció  a 
l’oficina  dels CURSOS 
DE COSTURA, BOIXETS, 
RESTAURACIÓ DE 
MOBLES, PINTURA 
SOBRE TELA, CUINA  i 
ALTRES ACTIVITATS 
MANUALS 

24 de setembre   
 
 

25 de setembre   
 

26 de setembre   
 

27 de setembre   
 

Més endavant s’informarà sobre la inscripció als cursos de pràctica esportiva, 
de balls i de música  
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DESENVOLUPAMENT LOCAL 

  MÉS INFORMACIÓ
 ADL Agència de Desenvolupament Local
 Carrer de Sant Ramon, s/n
 Tel. 964 407 700
 http://adl.vinaros.es/ca/contenido/accions-propies

  LLOC DE REALITZACIÓ
 Centre del Coneixement VINALAB
	 Carrer	de	Galícia, 12

  INSCRIPCIONS EN LÍNIA:
 bit.ly/OBJECTIUEMPRENDRE

AJUNTAMENT DE VINARÒS
ADL AGÈNCIA DE DESENVOLUPAMENT LOCAL

OBJECTIU EMPRENDRE
ETAPA 1:  GESTIÓ EMPRESARIAL, MODELS DE NEGOCI I PROPOSTES 

DE VALOR (12 H)
 Dies 30 de setembre, 1 i 2 d’octubre de 9.30 a 13.30 hores
 Inscripcions fins al 23 de setembre

ETAPA 2:  PRÀCTIC DE GESTIÓ LABORAL, ALTA EN RETA I ALTA 
TREBALLADORS/RES (12 H)

 Dies 14, 15 i 17 d’octubre de 9.30 a 13.30 hores
 Inscripcions fins al 7 d’octubre

ETAPA 3:  PRÀCTIC D’OBLIGACIONS FISCALS I TRIBUTÀRIES DEL 
NEGOCI (12 H)

 Dies 21, 22 i 24 d’octubre de 9.30 a 13.30 hores
 Inscripcions fins al 14 d’octubre

ETAPA 4: MÀRQUETING (12 H)
 Dies 4, 5 i 6 de novembre de 9.30 a 13.30 hores

 Inscripcions fins al 28 d’octubre

ETAPA 5:  GESTIÓ ECONÒMICA FINANCERA I PLA DE NEGOCI (12 H)
 Dies 11, 12 i 13 de novembre de 9.30 a 13.30 hores

 Inscripcions fins al 4 de novembre

ETAPA 6:  HABILITATS COMERCIALS PER A LA VENDA (12 H)
 Dies 18, 19 i 20 de novembre de 9.30 a 13.30 hores

 Inscripcions fins a l’11 de novembre

ETAPA 7:  PRESENTACIONS EFICACES (9 H)
 Dies 25, 26 i 27 de novembre de 10.00 a 13.00 hores

 Inscripcions fins al 18 de novembre

“CONOCE NUESTRAS AVES” 
XII CURSO DE INICIACIÓN A LA ORNITOLOGIA 

14 – 15 de septiembre 2019 
 

LUGAR 

Teoria: Salón de Actos Caixa Vinaròs, C/ San Cristóbal nº19 (acceso por detrás, 
plaça Hort de l’Escribano). 

Salidas de campo: Casco urbano de Vinaròs y Delta del Ebro (hemidelta Sur).  

PROGRAMA 

SÁBADO, 14 de septiembre 

9:00 – 9:30: Recepción de participantes y entrega de materiales.  

9:30h – 10:45: Introducción a las aves. Consejos básicos para identificarlas.  

10:45 – 11:15: Principales grupos de aves ibéricas.   

11:15 – 11:45: Pausa para almuerzo.  

11:45 – 12:45: Cantos de aves  

12:45 – 13:45:  Taller de identificación de aves.   

13:45 – 16:00: Comida.  

16:00 – 17:15: Rastros de aves. Taller de egagrópilas.   

17:15 – 17:45: Función ecològica de las aves silvestres. ¿Por qué conservarlas?  

17:45 – 20:00: Salida urbana para observar aves (Desembocadura del Riu Cervol – 
Casco urbano de Vinaròs - Puerto).  
 

DOMINGO, 15 de septiembre 

8:00 – 14:00: Excursión al Delta del Ebro para observar aves.  

MONITORES 

Deborah Fandos. Ambientóloga, ornitóloga y anilladora científica de aves (Grup 
d’Anellament Baix Maestrat). Miembro del Área de Conservación de APNAL-Ecologistes 
en Acció desde 2015 y de la Sociedad Española de Ornitología desde 2013.   

Enrique Luque. Químico, ornitólogo y anillador científico de aves (Grup d’Anellament 
ICO). Miembro del Área de Conservación de APNAL-Ecologistes en Acció desde 1982 y 
de la Sociedad Española de Ornitología desde 1984.  

PRECIO 

GRATUITO. El desplazamiento a los lugares de observación de aves corre a carga de 
los participantes, aunque nos organizaremos para utilizar la menor cantidad posible de 
vehículos.  

RECOMENDACIONES 

Los menores de edad deben ir acompañados de un padre o tutor.  

Para las actividades de campo del domingo 15, cada participante deberá llevar agua y 
almuerzo/comida. 

Se recomienda llevar material óptico si se dispone de él (prismático/telescopio 
terrestre). Para la salida del domingo, se recomiendo ropa y calzado adecuado, 
protector solar, gorra y gafas de sol.  

INSCRIPCIONES: Hasta el viernes 13 de septiembre a las 20:00h.  

RESERVAS: APNAL-ECOLOGISTES EN ACCIÓ DE VINARÒS  
Tlf: 677310173 - 610604180 
Mail: vinaros@ecologistesenaccio.org  

 
ORGANIZA:      

*APNAL-Ecologistes en Acció de Vinaròs 
Apdo de correos 237 - 12500 Vinaròs (CS) 
Local social: c/ Costa y Borrás nº 27, 1º dcha.  
(horario del local: jueves de 19:30 a 22:30 h. Tlf: 
610604180) 

www.ecologistesenaccio.org/vinaros 

www.internatura.org/grupos/apnal.html 

https://www.facebook.com/ecologistasenaccionvinaros 

COLABORAN:      
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HORARI
• Totes les proves comencen a les 9.00 h.

• L’hora de realització de la prova de l’àrea d’expressió i 
interacció orals podrà consultar-se en www.jqcv.gva.esOCT PROVES

26 C2 (1a jornada)

NOV PROVES

09 B2
NOV PROVES

16 C2 (2a jornada)

SEGON PERÍODE MATRÍCULA  
02 - 16 de setembre de 2019

VINARÒS IES Leopold Querol. C/  Gil d’Atrosillo, s/ n.

I LLOC

Més informació
Aviva Vinaròs
�  De dilluns a divendres de 9 a 14h
     Pl. Parroquial, 12, 1r pis 
�  964407700 (ext. 150)   
@  aviva@vinaros.es    
     964402247           

Vols presentar-te als exàmens de valencià de nivell B2 o C2?
La JQCV ha obert el període de matrícula! 
Trobaràs tota la informació i l'enllaç a la matrícula en: www.jqcv.gva.es/va/
 
         Fins al 16 de setembre
    Recorda, únicament pots inscriure't en línia!
 
Si necessites més informació, posa't en contacte amb l'Agència de Promoció 
del Valencià de l'Ajuntament de Vinaròs.
 
     Ens trobaràs de dilluns a divendres de 9.00 a 14.00 h
     Pl. Parroquial, 12, 1r pis
     964407700 (ext. 150)
     aviva@vinaros.es
     964 40 22 47 
 
 
 

#AvivaVinaròs  #JQCV #exàmensvalencià #B2 #C2 #exàmensJQCV #envalencià

ESCOLA DE MÚSICA DE LA SOCIETAT MUSICAL 
“LA ALIANZA”

 L’Escola de Música de la Societat Musical “La Alianza” informa que queda obert el segon periode de 
matrículació per al curs 2019/2020; del 2 fins al 14 de setembre.

Matrícula gratuita i mensualitat de 10 € per al següents alumnat:
Música en familia: per a nadons de 0 a 3 anys.

Jardí musical: de 4  fins a 7 anys.
A partir dels 7 anys, preus i grups reduÏts,  formació en llenguatge musical i instrument.

Grups reduïts  d’adults: per a persones que mai han tingut la possibilitat d’apropar-se  a la música.
I per descomptat, total l’oferta d’instruments de vent fusta i metall, corda, percussió i piano.

L’inici de les classes: el 9 de setembre.
A partir del dia 2, al panels de l’escola estaran exposats els dies de triada de cada instrumentPer a més 

informació: a la seu de l’Escola  Passeig Colon s/n (Antic col·legi Sant Sebastià), al telèfon  
964. 45.62.03 o al Facebook  laalianza.
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677 78 00 19

964 450 085

Subscriviu-vos a 
El Diariet



agenda

Parròquia arxiprestal de l’Assumpció: Laborals: 9.00 i 20.00 h (a partir 1 maig). 
Dissabte: 9.00, 20.00 h.  Diumenge: 9.00, 12.00 i 20.00h. 
Convent Divina Providència: Laborals: 19.30 h. Festius: 10.30 h.
Parròquia de Santa Magdalena: Laborals: 8.30 i 19.30 h. 
Dissabte: 8.30 i 19.30. Diumenge: 9.00, i 19.30h
Sant Roc: Dissabte: 20.30h (juliol i agost)
El Carme dels Mariners: Diumenge: 10.15 h
Residència de Sant Sebastià: Laborals: 9.00 h. Diumenge: 10.00 h
Església Evangèlica (St. Josep 69): Diumenges: 11.00 h, Dimarts estudi 
bíblic: 20 h 
Església Evangèlica (av. Tarragona): Diumenge: 11 h

HORARI DE MISSES

AUTOBUSOS
 VINARÒS - BARCELONA
4.25, 5.55, 6.55, 7.35, 8.25, 8.45, 9.45, 10.45, 12.45, 13.45 13.15, 15.20, 
17.35 i 19.45. 

*

Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 11 98 14 · HIFE

 VINARÒS - BCN-AEROPORT
4.25, 5.55, 6.55, 7.35, 8.25, 9.45, 10.45, 10.45, 12.45, 13.45, 15.20, 17.15 
i 19.45. 

 VINARÒS-CASTELLÓ
6.30, 8.20, 8.30, 13.20, 15.00, 18.50, 19.05 i 22.00
Els que van per la AP-7 surten des de la parada del riu Servol, 
des de l'avinguda Llibertat, Picasso i l'Hospital Comarcal
*Confirmeu l’horari al 964 40 19 36 · AUTOS MEDITERRÁNEO
 CASTELLÓ-VINARÒS
6.20, 8.15, 8.50, 13.00 (13.20 diumenges i festius), 15.50, 16.20, 
19.00 i 20.10
Sortida des de Castelló Renfe
*Confirmeu l’horari al 964 40 19 36 · AUTOS MEDITERRÁNEO

 VINARÒS-MADRID

 MADRID-VINARÒS

Parada: Av. Llibertat
*Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 912 722 832 · AUTO RES

 VINARÒS-SARAGOSSA
7.00, 8.25  i 15.30

 SARAGOSSA-VINARÒS
11.00 i 15.45

 VINARÒS-CASTELLÓ (continua a València)
De dilluns a divendres: Vinaròs 7.20, Castelló 9.25, València 10.45
Dissabtes: Vinaròs 7.20, Castello 9.25,València 10.35
 VALÈNCIA-CASTELLÓ-VINARÒS
De dilluns a divendres: València 13.30, Castelló 15.15, Vinaròs 16.45
Dissabtes: , València 14.15, Castello 15.15,Vinaròs 16.45
 VINARÒS-TORTOSA
De dilluns a divendres: 4.25, 5.55, 6.45, 7.00, 7.45, 8.25, 8.45, 
9.45, 10.45, 11.45, 12.45, 13.45, 14.45, 15.30, 15.45, 16.45, 17.45, 
18.45, 19.45, 20.45
Dissabtes, Diumenges i festius: 7.00, 7.45, 8.45, 10.45, 11.45, 
12.45, 15.30, 16.45, 17.45, 19.15, 21.45*(aquest últim només 
dissabtes) 
 TORTOSA-VINARÒS
De dilluns a divendres: 6.00, 7.00, 8.00, 9.00, 10.15, 11.00, 11.30, 
12.00, 13.00, 14.00, 14.25, 15.30, 17.00, 18.00, 19.00, 19.45, 
20.15, 21.15 i 23.15
Dissabtes, Diumenges i festius: 6.10, 7.00, 9.00, 10.00, 11.00, 
13.30, 14.00, 14.25, 15.00, 17.30, 19.00, 19.05, 21.00
Parada: Av. Llibertat
*Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 11 98 14 · HIFE
 VINARÒS-ULLDECONA
8.45, 12.30 i 16.45 
ULLDECONA-VINARÒS
6.30, 7.30 i 15.40
 VINARÒS-LA SÉNIA-ROSSELL
12.30 i 16.45 
ROSSELL-LA SÉNIA-ULLDECONA-VINARÒS
De dilluns a divendres: 6.00 i 6.45
Parada: Passeig 29 Setembre

 VINARÒS (AV. LEOPOLDO QUEROL) - ST. MATEU - CATÍ ·  De dilluns a divendres no festius · AUTOS MEDITERRÁNEO
VINARÒS HOSPITAL ST. JORDI TRAIGUERA CANET LA JANA ST. MATEU XERT ANROIG CATÍ

8.00 8.05 8.20 8.25 8.30 8.45 Continua a Morella
13.30 13.35 13.50 14.00 14.10 14.35 14.20
16.00 16.05 16.20 16.30 16.40 16.55 Continua a Morella
18.15 18.20 18.35 18.45 19.00 19.10 19.25 19.45 19.50 20.00

CATÍ - ST. MATEU - VINARÒS  (AV. LLIBERTAT I CATERINETES) ·  De dilluns a divendres no festius · AUTOS MEDITERRÁNEO
CATÍ ANROIG XERT ST. MATEU CANET LA JANA TRAIGUERA ST. JORDI HOSPITAL VINARÒS
6.30 6.40 6.45 7.00 7.25 7.35 7.40 7.45 8.00 8.10

Sortida de Morella 8.00 8.50 9.05 9.15 9.25 9.40 9.50
14.45 15.00 15.10 15.20 15.35 15.45

Sortida de Morella 16.00 17.00 17.15 17.25 17.35 17.50 18.00

AUTOBUSOS VINARÒS - BENICARLÓ - PENÍSCOLA (HORARI ESTIU)

 VINARÒS (Església)-BENICARLÓ-PENÍSCOLA
6.35, 7.05, 7.20, 7.35, 7.50, 8.05, 8.35, 9.05, 9.35, 10.05, 10.35, 
11.05, 11.35, 12.05, 12.35, 13.05, 13.35, 14.05, 14.35, 15.05, 15.35, 
16.05, 16.35, 17.05, 17.35, 18.05, 18.35, 19.05, 19.35, 20.05, 20.35, 
21.05, 21.35, 22.05
*Els autobusos surten 5 minuts abans del Riu Servol

 PENÍSCOLA-BENICARLÓ-VINARÒS (Av. Llibertat i Caterinetes)
7.30, 8.15, 8.45, 9.15, 9.45, 10.15, 10.45, 11.15, 11.45, 12.15, 12.45, 
13.15, 13.45, 14.15, 14.45, 15.15, 15.45, 16.15, 16.45, 17.15, 17.45, 
18.15, 18.45, 19.15, 19.45, 20.15, 20.45, 21.15, 21.45, 22.15, 22.45, 
23.15, 23.45, 0.00, 0.15, 0.30, 0.45
. *Tots els autobusos tenen parada a l’Hospital

AUTOBUSOS URBANS
 ZONA NORD
DE DILLUNS A DIVENDRES
Vinaròs (Av. Picasso per Llibertat)- Zona nord (Deveses): 8.10, 9.15, 
9.55, 11.05, 11.45, 12.55, 13.35, 14.45, 15.25, 16.35, 17.15, 18.25, 
19.05, 20.15
Zona nord (Deveses) – Vinaròs (Església): 7.30, 8.30, 9.35, 10.15, 
11.25, 12.05, 13.15, 13.55, 15.05, 15.45, 16.55, 17.35, 18.45, 19.25, 
20.35
DISSABTE, DIUMENGE I FESTIUS(*)
Vinaròs (Av. Picasso per Llibertat)- Zona nord (Deveses): 9.10, 9.50, 
11.00, 11.40, 12.50, 16.40, 17.20 i 18.30
Zona nord (Deveses) – Vinaròs (Església): 9.30, 10.10, 11.20, 12.00, 
13.10, 17.00, 17.40 i 18.50

 ZONA SUD
DE DILLUNS A DIVENDRES
Vinaròs (Església)- Zona sud (Aiguadoliva): 7.50, 8.50, 10.35, 12.25, 
14.15, 16.05, 17.55, 19.45
Zona sud (Aiguadoliva per Colònia Europa) – Vinaròs (Av. Llibertat): 
8.00, 9.00, 10.50, 12.40, 14.30, 16.20, 18.10, 20.00

DISSABTE, DIUMENGE I FESTIUS(*)
Vinaròs (Església)- Zona sud (Aiguadoliva): 10.30, 12.20, 18.00
Zona sud (Aiguadoliva per Colònia Europa) – Vinaròs (Av. Llibertat): 
9.00, 10.45, 12.35, 16.30, 18.15

(*)Els diumenges i festius només hi haurà servei durant els mesos de juliol i agost

00,30 10,30 16,00Vinaròs
07,00 17,30 22,35Madrid

DIUMENGES DIARI DIARI EXPRÉS

01,00 08,00 15,00Madrid
07,55 15,10 21,35Vinaròs

DIUMENGES DIARI DIARI EXPRÉS

TELÈFONS D’INTERÉS
Ajuntament 964 40 77 00
Aigües de Vinaròs 964 40 77 67
Ambulatori (cita prèvia)
Ambulatori (urgències)

964 47 75 00
964 45 57 57

Biblioteca 964 45 95 90
Casal Jove 964 40 03 14

Contribucions  964 45 47 52
Cultura  964 40 79 61
Creu Roja Vinaròs                964 45 94 64    
Ecoparc / Recollida de mobles  964 40 78 03
Emergències 112
Escola d’Art 964 45 38 02
Escola de Música 964 45 62 03

Gruas y taxis Jaime Bas, S.L. · 24 horas 964 40 11 11
Guàrdia Civil 964 40 71 40
Hisenda 964 40 22 11
Hospital (centraleta i habitacions) 964 47 70 00
Hospital (cita prèvia) 964 47 71 60
Infodona 964 45 64 52
Informació i Turisme/OMIC 964 45 33 34
INSS (Seguretat social) 964 45 13 50
ITV 902 12 00 13
Participació Ciutadana 900 50 63 76
Patronat d’Esports 964 45 46 08
Patronat de Turisme 964 45 52 53
Policia Local 964 40 77 04
PROP 964 456 234 / 012
Ràdio Taxi Vinaròs 964 45 51 51
Recollida d’animals perduts 964 45 00 07
Registre civil 964 45 28 77
Registre de la propietat 964 45 18 14
SERVEF (Oficina d’ocupació) 964 45 05 16
Serveis Socials 964 45 00 75
Taxi Lorca (Vinaròs) 600 600 333

Víctimes de la violència de génere
Taxi Arcadi (adaptat per a discapacitats)

016
674 700 700

Cerrajero 24h ·  Vimar 667 60 70 86
Cerrajero 24h ·  La solución rápida 627 849 392

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes: 
964 40 56 15
964 40 74 93

Centre de Formació de Persones Adultes “Llibertat”: 

Gas butà 964 45 11 24

Parada: Passeig 29 Setembre                        *Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 11 98 14 · HIFE

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
La Farmacia de guardia realizará un turno de 24h (de 9.00h a 9.00h). 

Entre las 24h y las 8.00h, únicamente se realizarán dispensaciones con 
receta médica y se deberá llamar a la policía local 964 40 77 04

TRENS A BARCELONA           A VALÈNCIA

www.renfe.com 902 320 320

horarios

www.renfe.com 912 320 320

horarios (Válidos desde 12/11/2018)
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1635 1642 1649 - - - - 1703 1710 - - - - - 1727 - 1738 - 1747 1755 1802 1812 1823 1834 1839

2005 - 2017 - - - - - 2033 - - - - - - - 2058 - 2107 2115 2121 2129 2139 2151 2156

1427 1434 1440 - 1447 - 1452 1455 1501 - 1508 - 1512 - 1518 1524 1527 1530 1536 1547 1554 1603 1612 1629 1633

805 812 819 - 826 - 831 835 842 - 848 - 851 - 859 905 909 912 917 930 937 945 955 1007 1012

538 545 552 - - - - 605 610 - - - - - 625 - 634 - 648 656 703 712 726 743 748

645 652 659 - 706 - 711 715 721 - 728 - 732 - 739 745 749 751 758 806 819 828 837 854 859

700 707 713 719 721 724 728 732 738 742 746 749 752 757 801 808 813 816 830 838 845 854 903 920 925

850 857 904 - 911 - 916 920 926 - 933 - 937 - 944 950 954 956 1005 1013 1020 1030 1038 1055 1100

920 927 933 939 941 944 948 952 958 1002 1006 1009 1012 1017 1021 1028 1033 1036 1045 1053 1100 1110 1118 1140 1145

1045 1052 1059 - 1106 - 1111 1115 1121 - 1128 - 1132 - 1139 1145 1149 1151 1205 1213 1220 1230 1238 1255 1300

1115 1122 1128 1134 1136 1139 1143 1147 1153 1157 1201 1204 1207 1212 1216 1223 1228 1231 1245 1253 1300 1310 1318 1335 1340

1245 1252 1259 - 1306 - 1311 1315 1321 - 1328 - 1332 - 1339 1345 1349 1351 1405 1413 1420 1430 1438 1455 1500

1520 1527 1533 1539 1541 1544 1548 1552 1558 1602 1606 1609 1612 1617 1621 1628 1633 1636 1650 1658 1705 1715 1723 1740 1748

1540 1547 1554 - 1601 -
1606 1610 1616 - 1623 - 1627 - 1634 1640 1644 1646 1700 1708 1715 1725 1733 1750 1755

1720 1727 1733 1739 1741 1744 1748 1752 1758 1802 1806 1809 1812 1817 1821 1828 1833 1836 1855 1903 1910 1920 1928 1945 1950

1827 1834 1840 1846 1848 1851 1855 1859 1905 1909 1913 1916 1919 1924 1928 1935 1940 1943 1955 2003 2015 2025 2033 2050 2055
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1942 1947 2002 2010 2025 2032 2042 - 2047 - 2056 - - - - - 2113 2119 - - - - 2133 2143 2155

2030 2036 2050 2059 2109 2115 2130 2135 2138 2143 2148 2152 2156 2158 2201 2205 2210 2216 2219 2223 2226 2228 2236 2244 2251

1830 1836 1850 1859 1909 1915 1930 1935 1938 1943 1948 1952 1956 1958 2001 2005 2010 2016 2019 2023 2026 2028 2035 2043 2102

1648 1654 1708 1717 1727 1738 1750 - 1756 - 1804 - - - - - 1819 1825 - - - - 1838 1845 1853

1527 1533 1547 1556 1606 1612 1630 1635 1638 1643 1648 1652 1656 1658 1701 1705 1710 1716 1719 1723 1726 1728 1736 1744 1757

1325 1331 1345 1354 1404 1410 1425 1430 1433 1438 1443 1447 1451 1453 1456 1500 1505 1511 1514 1518 1521 1523 1531 1539 1551

1115 1121 1135 1144 1154 1206 1225 1230 1233 1238 1243 1247 1251 1253 1256 1300 1305 1311 1314 1318 1321 1323 1331 1339 1346

928 934 948 957 1007 1013 1030 1035 1038 1043 1048 1052 1056 1058 1101 1105 1110 1116 1119 1123 1126 1128 1136 1144 1151

820 826 840 849 859 905 920 925 928 933 938 942 946 948 951 955 1000 1006 1009 1013 1016 1018 1026 1034 1047

630 636 650 659 709 715 730 735 738 743 748 752 756 758 801 805 810 816 819 823 826 828 836 844 857

625 631 645 654 704 710 722 - 728 - 736 - - - - - 751 757 - - - - 810 817 824

Barcelona

Tortosa

Tortosa

Tortosa

Tortosa

710 716 729 738 747 754 805 - 810 - - - - - - - 834 - - - - - 851 - 905

833 839 852 901 910 917 934 - 940 - - - - - - - 1005 - - - - - 1024 - 1038

1241 1247 1259 1308 1317 1324 1333 - 1338 - - - - - - - 1402 - - - - - 1420 - 1434

1415 1421 1434 1443 1452 1458 1507 - 1512 - - - - - - - 1536 - - - - - 1555 - 1610

R: Regional
RE: Regional Exprés

Admiten viajeros de Cercanías. 1: No Circula 6/12/2018.
2: Circula 6/12/2018.
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El Diariet no es fa responsable de canvis i/o errors en els horaris. Cal consultar-los a www.renfe.es o al telf. 902 24 02 02 




